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Tárgyaltak 
az NGTT-ben

Az adórendszer eddigi
átalakításáról, a fel-
nõttképzés helyzetérõl,
valamint a közoktatás
intézményrendszeré-
nek eddigi reformjáról
is szó volt a NGTT ápri-
lis 12-i ülésén.

A Nemzeti Gazdasági
és Társadalmi Tanács
(NGTT) soros elnöke
Gaskó István, a mun-
kavállalói oldal soros
elnöke Pataky Péter, a
gazdaság képviselõi ol-
dalé Parragh László, a
tudomány oldalé Pálin-
kás József, az egyházé
Beran Ferenc, a civile-
ké pedig Apró Antal
Zoltán volt.

Tárgyaltak 
az NGTT-ben

(Folytatás a 3. oldalon)

Téglás Józsefet ötödik alka-
lommal választották meg a
DUVISZ elnökének, újabb öt
évre.

Õ is meglepõdött kissé, hogy a
számos vitával terhelt, igen
nehéz idõszak után még min-
dig mennyien bíznak benne.
Tapasztaltból tudja, hogy a
szavazások során fontos elem
a szimpátia és nehéz megítél-
ni, mennyi ebbõl az emberi
bizalom, ragaszkodás és a tel-
jesítmény elismerése - vagy a
közömbösség. Nem mint
hogyha életének a nagy részét
nem a dolgozók között töltötte
volna, õ és  közvetlen munka-
társai,  szakszervezeti vezetõk
ismerik szinte minden dolgozó bú-
ját-baját, ahogy azt mondani szok-
ták, együtt sírtak, együtt nevettek.
Nos, az utóbbira mostanában nem
volt igazán okuk.

A szakszervezet vezetése a választá-
sokat elhatározó Összbizalmi Testü-
let ülésén számolt be az elõzõ ciklus
óta végzett munkáról, ahol megvá-
lasztásra került a Választási Operatív

Bizottság Lengyel Imréné
VB elnök vezetésével,
melynek a tagjai: Lázár
Zoltán, Péter László, Sze-
rencsés Péter (Vért),  Mátis
András (OVIT),  Bohner
Antal, Szalontai Norbert
(Dorog).

A választási folyamat
2012. február 29-én (ami
talán nem is véletlen) a bi-
zalmi, fõbizalmi választá-
sokkal indult. A jelölõbi-
zottság alapos munkát
végzett, a tisztségekre való
jelölésrõl szinte egyenként
kérdezték meg a szakszer-
vezeti tagok 83%-át.

(Folytatás a 4. oldalon)

„„MMeeggffooggyyvvaa  bbáárr,,  ddee  ttöörrvvee  nneemm””

DUVISZ elnök Téglás József, elnökhelyettes Ácsi Péter. Magi Imréné a
GEB elnöke, a GEB tagjai: Imre Katalin, Balogh Katalin. A nyugdíjas ta-
gok képviselõje Molnár Miklós lett. Az OVIT helyi szintû képviseleté-
ben Dedics László, a Dorogi Erõmûben Bohner Tamás titkár, a
Kõbányahõnél Olaj György és a Promtávhõ vonatkozásában Berkesi Ot-
tó fõbizalmiak élvezik a tagság bizalmát és védelmét. 
A DUVISZ tagság jóvoltából és a választói értekezleten megválasztott
Összbizalmi Testület itt fel nem sorolt minden tagjának gratulálunk és
munkájukhoz sok sikert kívánunk!

- Tisztelt Elnök úr! Ismereteim
szerint egy átlagos munkavál-
lalónak fogalma sincs arról,
hogy mennyi munkába kerül
a szakszervezeteknek, míg  ki-
fizetésre kerül a béremelés.
Kérem, beszéljen errõl részle-
tesen!

- Igen, különbözõ szinteken
sok tárgyalás, számos érdekvita
húzódik meg amögött, hogy vé-
gül valaki béremelést kapjon.
Az MVM Csoportban évek óta
mûködik a társaságcsoport
szintû szociális párbeszéd, er-
rõl együttmûködési megállapo-
dás van. A fórum neve: MVM
Érdekegyeztetõ és Konzultációs
Fórum. Az egyik oldalon az
MVM Zrt. képviselõi ülnek,
Fluck Benedek úr, az MVM Zrt.
humán erõforrás vezérigazga-
tó-helyettesének vezetésével, a
másik oldalon az MVM Társa-
ságcsoporti Szakszervezeti
Szövetség (MVM TSZSZ) kép-
viselõi. E szervezet az MVM
Csoportban mûködõ valameny-
nyi szakszervezetet egy zászló
alatt tömöríti és jómagam va-
gyok az elnöke. Az MVM
TSZSZ elnökhelyettese Berkes
Sándor, aki a paksi Mûszakos
Dolgozók Érdekvédelmi Szerve-
zetének elnöke. 

- Köszönöm az elõzetes tájé-
koztatást. Akkor most térjünk
át a bértárgyalás alapjaira.

- Nehezítette a bértárgyalást,
hogy már nincs országos szintû
megállapodás. Elég mélyrõl in-
dultunk. 2011. decemberében a
munkavállalókat negatívan
érintõ parlamenti döntésekkel
kellett szembenéznünk. Elsõ-
ként azt tapasztaltuk, hogy a
törvényben drasztikusan meg-
emelték a jóléti és szociális ki-
adások adóterheit. Az 500 000,-
Ft alatti összegnél kb. 30%, az
afeletti összeget kb. 50%-os adó-
teher sújtja, amit egy átlagos
magyar munkáltató kiterhelt a
munkavállalójára. Másfelõl
megváltozott a személyi jövede-
lemadó-rendszer és a bruttó 
217 000,- Ft alatt keresõ munka-
vállalók azt tapasztalták, hogy a
januári fizetéssel 5000,- Ft, de
akár 15 000,- Ft- tal kevesebb
került a „borítékba”. Harmad-
szor; a Magyar Nemzeti Va-
gyonkezelõ Zrt. Igazgatósága
hozott egy döntést, melynek ér-
telmében az állami tulajdonú
gazdasági társaságoknál 0, azaz
nulla bérfejlesztést lehet megva-
lósítani. Negyedszer; született
egy kormányhatározat, melyet
tulajdonosi döntés követett. En-
nek lényege, hogy mindenféle
mozgóbér, jutalom, prémium
kifizetése felfüggesztésre került,
amely az MVM Csoportban
több mint 2000 embert érintett.
Ötödször; az ágazati tárgyaló-
partnerünk, a VTMSZ a tárgya-

lások kezdetén bejelentette,
hogy a nehéz gazdasági körül-
mények, az adórendszer válto-
zása és egyéb okok miatt 2012-
ben nem kíván bérmegállapo-
dást kötni.

- Szép kis lista! Hogy sikerült
ezeken a nehézségeken úrrá
lenni?

- Hát, igen... Sok nehéz tár-
gyalás és álmatlan éjszaka áll
mögötte. Szakmailag is, és az
érdekegyeztetés oldaláról is ko-
moly kihívás volt. 

- Akkor nézzük sorjában: Kezdjük
az ágazati bérmegállapodással!

- Mint mondtam, az OÉT-meg-
állapodás hiánya nehezítette a
helyzetet. Nehéz tárgyalások
árán, de végül is több forduló
után 2012. február 14-én meg-
született az ágazati bér- és szoci-
ális megállapodás a VTMSZ és
az EVDSZ-BDSZ között. Ez a
megállapodás képezte az MVM
és más társaságcsoportoknál, va-
lamint gazdasági társaságoknál a
további tárgyalások alapját. 

(Folytatás a 3. oldalon)

Bérmegállapodás az MVM CsoportbanBérmegállapodás az MVM Csoportban
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Eredménnyel zárult a tárgyalás.
Fluck Benedek és Gál Rezsõ



VÁLASZTÁS A MEVISZNÉL
A Mátrai Erõmû Villamos Szakszervezeténél (MEVISZ)
szb-titkár választást tartottak április 12-13-án. A választási
bizottság megállapítása szerint a választás szabályszerûen
és zökkenõmentesen lezajlott, érvényes és eredményes
volt. Medveczki Zsolt kapta meg újabb négy évre a tagság-
tól a bizalmat. (Lapzárta után.)

SZÖVETSÉGI VEZETÕSÉGI ÜLÉS
Kétnapos ülést tart az EVDSZ Szövetségi Vezetõsége Ráckevén, 2012. április
26-27-én.  Az ülésen döntenek az EVDSZ elõzõ évrõl szóló pénzügyi beszámo-
lójáról és az ez évi pénzügyi terv elfogadásáról. Tájékoztatást tart a VITAMIN
Egészségpénztár és a LIGA ÖSP vezetõje. Az szv.-n napirendre tûzik néhány
fontos törvény módosításának hatásait, terítékre kerül az új Munka Törvény-
könyve - többek között.

KSH-ADATOK
A Központi Statisztikai Hivatal (KSH) gyorstájékoztatója szerint:
Népességszám, ezer fõ 9 960 (2012. január)
Fogyasztóiár-változás (infláció), % 5,5 (2012. március)
Munkanélküliségi ráta, % 11,6 (2011. december - 2012. február)
GDP volumenváltozás, % 1,4 (2011. IV. negyedév)
Ipari termelés volumene, % 1,1 (2012. február)

PONTOSÍTOTTÁK
Bérkompenzációt pontosítja egy, a Magyar Közlöny április 6-i számában meg-
jelent kormányrendelet. Eszerint a munkaadó akkor kaphat a munkabérek net-
tó értékének 2012. évi megõrzéséhez vissza nem térítendõ támogatást, ha írás-
ban nyilatkozik arról, hogy a bérek nettó értékének megõrzéséhez szükséges
béremelést legkésõbb 2012. június 30-ig valamennyi munkavállalója számára
2012. január elsejétõl - visszamenõlegesen is - biztosítja. (Bõvebben: liganet.hu)

MUNKAHELYI STRESSZ
A munkával kapcsolatos stressz jelenti az egyik legnagyobb egészségügyi és
biztonsági kihívást Európában, mely hatalmas költségeket von maga után mind
az emberi kimerültség, megbetegedés, mind pedig a gazdasági teljesítmény te-
kintetében. A foglalkoztatás biztonságára és az egészségre vonatkozó második
páneurópai közvélemény-kutatás szerint tíz európai munkavállaló közül nyolc
úgy véli, hogy a munkahelyi stresszben szenvedõk száma az elkövetkezendõ öt
évben növekedni fog, többségük (52 százalék) szerint nagymértékû növekedés
várható.

NEM LEHET ELVENNI
A LIGA Szakszervezetek tájékoztatása szerint elharapóztak olyan hírek a saj-
tóban, hogy július elsejétõl bárkitõl elvehetik a pótszabadságokat, holott a júli-
usban hatályba lépõ új Mt. szerint az életkor alapján járó pótszabadságot csak a
kollektív szerzõdésben lehet csökkenteni. Az új Mt. tartalmazza azt az általános
szabályt is, hogy a munkaviszonyra vonatkozó szabályoktól, így a szabadságra
vonatkozó rendelkezésektõl munkaszerzõdésben csak a munkavállaló javára le-
het eltérni.
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MÁJUS 2-ÁN VÁLASZTHATNAK
Áder János fideszes parlamenti képviselõt javasolta köztársasági elnöknek Or-
bán Viktor kormányfõ, a Fidesz elnöke a kormánypárti frakciószövetség ápri-
lis 16-i ülésén. A parlament május 2-án választhatja meg Schmitt Pál utódját.

Vokony János, a Pannónia Nyugdíj-
pénztár Igazgatótanácsának elnöke
elõadásában bemutatta  az irányszá-
mokat és mutatószámokat az önkén-
tes és magánnyugdíjpénztár eseté-
ben. Ismertette a legutóbbi kormány-
rendelkezésekbõl adódó változásokat
a pénztári szervezetek esetében, illet-
ve tájékoztatott a pénzgazdálkodás-
ról, a pénztár és a CIG Pannónia Élet-
biztosító együttmûködésérõl. Az ön-
kéntes és a magánnyugdíjpénztárak
tagdíjbevételeik 0,9%-át fordíthatják
mûködésre. Fontos momentum a jö-
võre nézve, hogy 2011. december el-
sejétõl ismét állami jogosultságot
(szolgálati idõt) szerezhet az is, aki a
magánnyugdíjpénztár tagja marad.
Vokony János az elõadást követõen
válaszolt a felmerült kérdésekre. (A
nyugdíjpénztár eredményeirõl bõveb-
ben a 7. oldalon - a szerk.)

Hozzászólásában Gál Rezsõ EVDSZ
elnök ismertette a Pannónia Kártya
létrehozásával kapcsolatos terveket és
felvázolta egy három pénztári ágazat
együttmûködésére épülõ szervezeti
mûködést. 

Már hagyomány, hogy a szövetség
elõzõ évi pénzügyi beszámolóját és
az azévi pénzügyi tervet két forduló-
ban tárgyalják. A 2011. évi pénzügyi
beszámoló és a 2012. évi pénzügyi
terv elsõ olvasatban való tárgyalása
rendben lezajlott.

A továbbiakban Árkovics István
EVDSZ gazdasági igazgató beszá-
molt az Egymásért - Együtt Alapít-

vány tevékenységérõl az elmúlt évet
illetõen, melyet sikeresnek ítélt meg
az intézmény. Az alapítvány további
megismertetése szükséges minél
szélesebb körben, jelentette ki a hoz-
zászóló. 

Fõ napirendi pont volt a villamos-
energia-ipari helyi szintû bérmegálla-
podásokról szóló beszámolók. Sajná-
latos módon vannak társaságcsopor-
tok, ahol még semmilyen megállapo-
dás nem született sem a kafetériát,
sem a béreket illetõen. Több helyen
nincs abban sem megegyezés, hogy
keresetszínvonal, vagy alapbér emel-
kedés történjen-e, más cégnél pedig
munkaügyi bírósághoz is kellett for-
dulni a törzsgárda jutalmak, mentori
juttatások és más, jogosan járó jutta-
tások ki nem fizetése miatt. Más cég-
nél a kompenzáció megadását tagadja
meg a munkáltató, az inflációt nem
szeretné figyelembe venni, vagy keve-
sebb inflációra számít, mint az hivata-
losan várható a 2012-es évben. 

A munkavállalói képviselet minden
tárgyalási helyzetben küzd a jobb fel-
tételekért, hogy a helyi szintû bér- és
szociális megállapodások minél jobb
feltételekkel kerüljenek aláírásra.

A következõkben elfogadásra ke-
rült az idei évre tervezett munka és
oktatási rend tervezete és a 2012-ben
tartandó rendezvények is. 

A szövetség egyetértett  a Villamos-
energia-ipari Ágazati Párbeszéd Bi-
zottság 2012-re vonatkozó munkater-
vével. 

Az AES Tisza Erõmû Kft. Szakszer-
vezet titkára, Matula Sándor bejelen-
tette a cég 2012 áprilisára tervezett
csoportos létszámleépítését, mely a
szakszervezet teljes tagságát érinti. A
munkavállalók kétségbeejtõ helyzet-
ben vannak, hiszen még fél évvel ez-
elõtt is reménykedtek abban, hogy az
erõmû tovább mûködik majd. A mul-
tinacionális amerikai vállalat, az AES
hatalmas tartozást hagy maga után,
mivel a közbeszerzéseket nem ren-
dezte el, illetve a munkavállalókat is
cserben hagyja. Medveczki Zsolt, a
Mátrai Erõmû Villamos Szakszerve-
zetének titkára javaslatot tett egy
olyan munkavállalói érdekképviseleti
mûködési rend kialakítására, mely az
ilyen helyzetekben segíthet a dolgo-
zóknak. – Szükséges véleményt alkot-
ni és foglalkozni az emberek további
sorsával is, felkészülni az ilyen eshe-
tõségekre, mert ez a sajnálatos dolog
máshol is megtörténhet - jelentette ki
Medveczki Zsolt. 

Ezt követõen Gál Rezsõ tájékozta-
tott a Liga Szakszervezetek Rendkívü-
li Kongresszusán elfogadott határoza-
tokról. 

Végül az idén tervezett létszámleépí-
tésekrõl hangzottak el tervek: Pécsi
Hõerõmû, Budapesti Erõmû, Villkesz,
Dunamenti Erõmû. 

Következõ szövetségi vezetõségi
ülés áprilisban, a 17. héten lesz, ahol
részletesen tárgyalják majd a tavalyi
év pénzügyi beszámolóját és az idei
pénzügyi tervet. L. E.

Megalakult 2012. március
23-án a Magyar Villamos
Mûvek Dolgozóinak Szak-
szervezete (MVM DSZ). A
Villamosenergia-ipari Al-
kalmazottak, Fiatalok és
Munkavállalók Központi
Szakszervezete (FIMUSZ),
illetve a Villamosenergia-
ipari Központ Szakszerve-
zete (VIKSZ) által a villa-
mos mûvek székházában
közösen tartott taggyûlésen
a cégen belül egységes ér-
dekképviseleti intézmény
jött létre. Két utóbbi szerve-
zet egyesült az újonnan ala-
kult MVM DSZ-szel, mely
azok jogutódjaként mûkö-
dik tovább.

Az MVM DSZ képviseli a to-
vábbiakban a Magyar Villa-
mos Mûvek Zrt.-nél dolgozó
munkavállalókat, lefolytatja a
bér- és szociális megállapodá-
sokat, jogosult a kollektív
szerzõdés kötésére és tagja az
EVDSZ-nek, mely országos
szinten képviseli egységesen
a villamosenergia-iparban a
dolgozókat.

– Célunk olyan szervezet
létrehozása volt, mely színe-
sebb kapcsolatot kínál a mun-
kavállalókkal, közösségková-
csoló érdekvédelmi szervezet,

illetve egységet alkot - jelen-
tette ki az új szakszervezet
ideiglenesen, a tisztségviselõ
választó kongresszusig meg-
választott egyik ügyvivõje,
Gál Rezsõ, az EVDSZ elnöke.
A másik ügyvivõ Bara Zoltán
lett, a korábbi FIMUSZ elnö-
ke. Az MVM DSZ képviselõi
határozatban fogadták el az
alapszabályt és megválasztot-
ta a jelölõbizottságot a tiszt-
újító kongresszusig, ennek
tagjai: Vargáné Stöckler Ág-
nes, Vajnai Attila, Varga An-
tónia.

Az új szervezet azonos idõ-

ben tartott kongresszusán a
részt vevõ elnökök ismertetõt
adtak a két megszûnt szerve-
zet múltban végzett tevé-
kenységérõl, történetérõl. A
szervezetek három évtizedes
mûködésük alatt sok szolgála-
tot végeztek a villamos mûvek
munkavállalóinak, különféle
programokat ajánlottak fel,
szolgáltatásokat adtak, küz-
döttek a munkavállalók minél
versenyképesebb béréért,
munkahelyi körülményeik ja-
vításáért. Az egy hónap múl-
va esedékes tisztújító kong-
resszusig az MVM DSZ ügyvi-

võ testülete gondoskodik a
költségvetés, a pénzügyi terv,
a program elkészítésérõl, illet-
ve felkészül az elnök, az ügy-
vivõ, a gazdasági ellenõrzõ bi-
zottság elnöke és tagjai, a ta-
gozatvezetõk - ifjúsági és
nyugdíjas - megválasztására.

A reprezentativitás megtartá-
sa érdekében az újonnan ala-
kult szervezet erõteljes tag-
szervezésbe kezd, szakszer-
vezeti jelölteket állít a hama-
rosan esedékes MVM Üzemi
Tanács tisztségviselõinek
megválasztására. Az üzemi

tanácshoz az MVM DSZ a kö-
vetkezõ jelölteket állítja: dr.
Fogarasi Attila, Halász Linda,
Klicsu Zsoltné Szóka Alice,
Kun Miklós, Vargáné Stöckler
Ágnes, dr. Nagyné Szeberényi
Ilona, Vajnai Attila.

Fotók és szöveg: Györki E. 

EEEE rrrr eeee ddddmmmm éééé nnnn yyyy eeee kkkk ,,,,     ffff eeee llll aaaa dddd aaaa tttt oooo kkkk
Szövetségi vezetõségi ülést tartott az
EVDSZ március 22-én Budapesten,
melyen legfõbb napirendi pont volt a
villamosenergia-ipari társaságoknál
folyó idei bér- és szociális megállapo-

dásokról való tájékoztatás. Ezen kívül
elõadás hangzott el a Pannónia Nyug-
díjpénztár gazdálkodásáról mind a
magán, mind az önkéntes ágazatot il-
letõen. 

EEggyy  sszzeerrvveezzeettbbeenn  aazz  MMVVMM  mmuunnkkaavváállllaallóóii  éérrddeekkkkééppvviisseelleett
Elõkészületek az üzemi tanács választásokra
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Az adórendszer eddigi átalakí-
tásáról, a felnõttképzés helyze-
térõl, valamint a közoktatás in-
tézményrendszerének eddigi
reformjáról is szó volt a NGTT
április 12-i ülésén.

A napirendi pontok között
szerepelt az NGTT tavalyi te-
vékenységérõl szóló jelentés
elfogadása, delegálás a Nemze-
ti Fenntartható Fejlõdés Ta-
nács testületébe, valamint a
Nemzeti Fejlesztési Terv meg-
vitatása.

A LIGA Szakszervezetek
kezdeményezésére, a munka-
vállalói oldal támogatásával a
Nemzeti Gazdasági és Társa-
dalmi Tanács plenáris ülése
napirendjére vette az egykul-
csos személyi jövedelemadó-
zás eredményeinek áttekinté-

sét is, ám az utolsó napirendi
pontra drasztikusan elfogytak a ta-
nácsot alkotó szervezetek képvise-
lõi. …Az NGTT még jelen lévõ tag-
jai végül abban állapodtak meg, a
kérdést a következõ ülésen, május
24-én tárgyalják meg.

"A tanácskozáson  egyértelmûvé
vált, hogy a kormány továbbra is ki-
tart az egykulcsos személyi jövede-
lemadó mellett, és ennek jegyében a
tervek szerint jövõre megszünteti
az úgynevezett bruttósítást is” -
mondta az MTI-nek Balog Ádám, az

NGM helyettes államtitkára.
Megerõsítette azt az informá-
ciót is, hogy az EU/IMF tár-
gyalások elõkészítõ megbe-
szélésein nem vetõdött fel az
egykulcsos adó változtatásá-
nak ügye, mint ahogy az sem,
hogy az adórendszer kéthar-
mados oltalmát iktassa ki a
kormány.

Az ülésen Hoffmann Rózsa
oktatási államtitkár a közok-
tatási intézményrendszer át-
alakításáról számolt be a ta-
nács résztvevõinek. 

(A liganet.hu nyomán.)

Bérmegállapodás az MVM CsoportbanBérmegállapodás az MVM Csoportban
IInntteerrjjúú  GGááll   RReezzss õõ vveell ,,   aazz  MMVVMM  TTSSZZSSZZ  eellnnöökkéévveell

(Folytatás az 1. oldalról)

- Mi történt a jóléti és a szociá-
lis ügyek kérdésében?

- Az MVM Csoportban nem
egyformák ezek a juttatások, tár-
saságonként változnak. Ide tar-
toznak egyfelõl a kafetéria-rend-
szeren belüli és azon kívüli ösz-
szegek is. A villamosenergia-
iparban ennek az összegnek a
legalacsonyabb értéke 520 000,-
Ft. Az MVM Csoport átlaga ettõl
magasabb. Az új adórendszer
alapján e tartományban 50%-ra
emelkedett az adóteher. Magyar-
országon a munkáltatók válasza
erre szinte egységes volt. E ter-
heket áthárították a munkaválla-
lókra. Az MVM Csoportban több
forduló után megállapodást kö-
töttünk, melynek lényege, hogy
az adóterheket a munkáltató
nem hárítja át a munkavállalóra,
cserébe 10%-kal csökkentettük a
kifizetéseket. Sokan nem is tud-
ták, talán még most sem tudják,
ez egy „relatíve" jó üzlet volt, hi-
szen a magyar gyakorlathoz ké-
pest 40%-ot nyertünk. Errõl is
született egy megállapodás.

- Mi történt a mozgó bérek kifi-
zetésének letiltásával?

- Ebben a kérdésben a konflik-
tus nem a munkáltatókkal, ha-

nem a kormányzattal volt. Létre-
jött egy találkozó Németh László-
néval, a nemzeti fejlesztési mi-
niszter asszonnyal. Ezt követte
egy újabb tárgyalás a Magyar
Nemzeti Vagyonkezelõ Igazgató-
ságának elnökével, dr. Halasi Ti-
bor úrral. 

- Mi lett a tárgyalás eredménye?
- Az elsõ szakaszban remény-

telennek tûnt a helyzet, egyedü-
li biztató az volt, hogy ebben a
kérdésben az MVM menedzs-
mentjével azonos véleményen
voltunk. Mi azt az elvi álláspon-
tot képviseltük, hogy ami az
egyéni munkaszerzõdésben és
kollektív szerzõdésben szerepel,
az szent és sérthetetlen. A tár-
gyalások menete munkaügyi vi-
tába torkollott és igénybe kellett
vennünk a Munkaügyi Közvetí-
tõi és Döntõbírói Szolgálat igaz-
gatójának, dr. Kovács Géza úr-
nak a közremûködését. Végül a
konfliktus sikeresen megoldó-
dott. 

- Térjünk vissza a bértárgyalás-
ra. Mi történt a bérkompenzá-
cióval?

- Mint jeleztem, a 217 000,- Ft
alatti keresetûek az adórendszer
miatt rosszabbul jártak. Ezt ki-
emelten tárgyaltuk az ÉKF ülése-

ken és végül elértük, hogy ez,
valamint az ágazati minimálbér-
nek megfelelõ emelés már a már-
ciusi bérekkel kifizetésre kerül-
tek. Itt a vita igazából azon volt,
meg kell-e várni a bérmegállapo-
dás végét, vagy attól függetlenül
a kompenzáció kerüljön miha-
marabb kifizetésre. Értelemsze-
rûen mi az utóbbit képviseltük, s
végül ez sikerült.

- Az MVM csoportszintû bértár-
gyalás hogyan zajlott le?

- A tulajdonos, a Magyar Nem-
zeti Vagyonkezelõ Zrt. döntése
alapján a munkáltatónak a kiin-
duló pontja az volt, hogy idén
nem lesz bérfejlesztés. A vitában
fontos érv volt és a tulajdonos
számára is szempont volt az a
tény, hogy van érvényes ágazati
megállapodás. Sok forduló és sok
érv közeledett és végül találkoz-
tak az álláspontok. A tárgyalások
végén részt vett Baji Csaba Sán-
dor úr, az MVM Zrt. elnök-vezér-
igazgatója is. A tárgyalások emlé-
keztetõi megtalálhatók a MVM
TSZSZ honlapján, a Dokumentu-
mok rovatban. Hosszú olvas-
mány, de érdekesen és ténysze-
rûen bemutatja azt a hatfordulós
tárgyalássorozatot, az érveket és
ellenérveket, melynek eredmé-
nyeként a megállapodás megszü-

letett, a legutolsó 2012. április 13-
i ÉKF ülésen parafálásra került.  

- Elnök úr! Ön hogyan értékeli
ezt a megállapodást?

- Itt hívom fel a figyelmet,
hogy ez a megállapodás még
nincs ratifikálva vagyis jóvá-
hagyva. A megállapodás akkor
lép életbe, ha az MVM Zrt. Igaz-
gatóságának és fõtulajdonosá-
nak, továbbá a szakszervezeti
testületeknek a jóváhagyása
megtörtént. 

Összességében egy elfogadha-
tó kompromisszum született, az
inflációval közel megegyezõ ke-
resetszínvonal-növelés. A megál-
lapodásban van egy garancia-
elem, ha az infláció a tervezett-
nél magasabb lesz, akkor egy
második lépcsõben - a tavalyi
példához hasonlóan - az korrigá-
lásra kerül. Most még csak a tár-
saságcsoport-szintû bérmegálla-
podás van parafálva. A helyi
szintû tárgyalás még ezután kö-
vetkezik, de az csak a finomszer-
kezeten igazít, a nehezén már
túl vagyunk.

- Megenged egy kényes kérdést?
- Igen.

- Tudjuk, hogy július 1-jétõl
változik a Munka Törvény-

könyve, ennek tükrében ön ho-
gyan látja az MVM csoportnál
a szakszervezet szerzõdéskötési
képességét?

- A helyzet társaságonként vál-
tozó. Van, ahol rendkívül magas a
szervezettség, van ahol alacsony,
de nem csak társaságcsoport szin-
ten, hanem helyi szinten is képes-
nek kell lennünk szerzõdéseket
kötni. Összességében jól állunk,
de õszintén meg kell mondanom,
hogy pont az MVM Zrt.-ben kriti-
kus a helyzet. Ha a munkavállalói
létszám növekedni fog - márpedig
erre megvannak a döntések - és a
belépõ új munkavállalók nem lép-
nek a szakszervezetbe, itt elve-
szíthetjük szerzõdéskötési képes-
ségünket. Ezért kérek minden fe-
lelõsségteljesen gondolkodó mun-
kavállalót, lépjen be a szakszerve-
zetbe, hogy a már kivívott értéke-
ink megmaradhassanak. Az
MVM-ben egyébként a korábbi
két szakszervezet, a VIKSZ és a
FIMUSZ egyesült, és létrejött az
MVM Dolgozóinak Szakszerveze-
te. Tehát vigyázzunk, ne kerüljön
veszélybe a helyi kollektív szerzõ-
dés és a hagyománnyá vált éves
bér- és szociális megállapodás!
- Köszönöm a beszélgetést. To-
vábbi jó munkát kívánok! 

KG
(Bõvebben a vd.hu honlapon)
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Az Nemzeti Gazdasági és Tár-
sadalmi Tanács (NGTT) soros
elnöke Gaskó István, a mun-
kavállalói oldal soros elnöke
Pataky Péter, a gazdaság
képviselõi oldalé Parragh
László, a tudomány oldalé Pá-
linkás József, az egyházé
Beran Ferenc, a civileké pe-
dig Apró Antal Zoltán.

A LIGA Szakszervezetek évek óta
nem ünnepelt május elsején, hiszen
igazán nem volt mit. Most sincs. De
nem feledkezhetünk meg azokról a
munkavállalókról, akik megakadá-
lyozták 2011-ben - akár 12-24 órán
át a fagyban állva  - hogy a kormány
eredeti Munka Törvénykönyv javas-
lata életbe lépjen.

A LIGA Szakszervezetek ezért
május elsején, egyrészt - a tavalyi-
hoz hasonló - rövid, kis létszámú
eseménnyel hívja fel a sajtó útján a
magyar munkavállalók és a kor-
mányzat figyelmét arra, hogy habár
jelentõs kompromisszumokat sike-
rült elérnie tavaly az új Munka Tör-
vénykönyve tekintetében, még bõ-
ven van mit tenni. Másrészt a BVSC
sporttelepén sportnappal és koncer-
tekkel egybekötött családi napon
ünnepli meg azokat, akik tavaly
részt vettek az akciókban.

A BVSC sporttelepén szeretettel
várunk tehát minden LIGA tagszer-
vezeti tagot, családtagokat, ahol

egész nap ingyenesen igénybe vehe-
tõ az uszoda, a szauna, a sportpá-
lyák és a strand!

A jó hangulatot többek között
Fenyõ Miklós kiskoncertje, a Four
Fathers énekegyüttes, a SoundCir-
cus és a Record Z.T. együttes bizto-
sítja.

A családosoknak jó hír, hogy a
gyermekeknek ingyenes az
ugrálóvár, az arcfestés és a lufihaj-
togató bohóc, a nagyobbaknak pe-
dig hivatalos szkanderasztal, cso-
csóasztal áll a rendelkezésére.

A versenyszellemet kedvelõk házi
focibajnokáson is indulhatnak, illet-
ve féktuskó lökõ versenyen, kannás
futóvesenyen is kipróbálhatják ma-
gukat.

❖❖❖

Az EVDSZ Szövetségi Vezetõsége az
április 27-i ülésén dönt arról, hogy
hogyan viszonyulnak a tagszakszer-
vezetek a LIGA majális rendezvé-
nyéhez.

LIGA Majális 2012
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CYANFEKETE

Összefogtak az érdekvédõk és a ré-
szükrõl jogosnak vélt igényeikért
tüntetéseket szerveztek különbözõ
helyszíneken és különféle módon. 

A francia többségi állami tulajdonú EDF
két magyarországi cégénél, az EDF
DÉMÁSZ ZRt.-nél és a Budapesti Erõmû-
nél határoztak úgy a szakszervezetek,
hogy nincs más lehetõség, mint ilyen for-
mában kifejezni tiltakozásukat, és ezáltal
is kikényszerítve, hogy a társaságok ve-
zetõi újra leüljenek velük tárgyalni.

A Démász Szakszervezet tárgyalásai
az idei bér- és szociális kérdésekben a
cég menedzsmentjével megrekedtek,
mert méltatlannak és megalázónak tart-
ják a munkáltató meglehetõsen ala-
csony, infláció alatti általános bérfejlesz-
tési ajánlatát, amely magába foglalja a
bérkompenzációt is, és az infláció keze-
lést is. Ezért Szegeden, az áramszolgálta-
tó székháza elõtt demonstrációt szer-
veztek március 30-án, az inflációt elérõ
béremelésért és a munkahelyek megõr-
zéséért. Tették ezt annak a biztos tudatá-
ban, hogy az EDF Európa egyik legna-
gyobb energiatermelõje, kereskedõje és
szolgáltatója igencsak nyereséges multi-
cég, amelynek a magyarországi tevé-
kenysége is minden évben szép osztalé-
kot biztosított a tulajdonosnak.

A több száz résztvevõ elõtt Nagy Sán-
dor, a szakszervezet vezetõ elnöke beszé-
dében az igazságos bérezés, a munkahe-
lyek megõrzése és az érdemi párbeszéd
megvalósulását, visszaállítását szorgal-
mazta. A fõtéren Kossuth Lajos márvány-
ba öntött mozdulatai is segítették õket.
„Az ünnepélyes tiltakozás”, a „testvérileg
összetartva” szellemisége lengte körül a
szónokot. Ezt követõen dr. Szilágyi Jó-
zsef, az EVDSZ elnökhelyettese és Nagy
Zoltán Sándor, a Budapesti Erõmûvek
Szakszervezete (BESZ) elnöke szólt a de-
monstrálókhoz.

A Budapesti Erõmûnél is erõteljes tilta-
kozó akcióba kezdett a szakszervezet és
az üzemi tanács, miután a társaság elnök-
vezérigazgatója február 7-én írásban tájé-
koztatta  az érdekképviseleteket a terve-
zett létszámcsökkentésrõl. 

A BE ZRt. elnök-vezérigazgatójának
hivatalos bejelentését a BESZ és az üt. saj-
nálkozva fogadta. A bejelentésben az el-
nök-vezérigazgató tényként közölte a lét-
számleépítést. A szociális partnerek hiá-

ba hivatkoztak az elmúlt év május 19-én
kötött leépítésre vonatkozó megállapodá-
sukra, az ágazati kollektív szerzõdésre és
a Munka Törvénykönyve egyes paragra-
fusaira. A BE ZRt. vezetése ezután sem
tárgyalt a létszámleépítést elkerülendõ té-
mában a szociális partnerekkel. Az erõ-
mû vezetése kész tények elé állította a tár-
gyaló delegációt. Nem mutattak be hatás-
tanulmányokat arról, hogy a leépítés után
a cégnél maradó dolgozók munkaterhelt-
sége belefér-e a törvényes munkaidõbe.
Nem tárgyaltak a munkabiztonság és a
környezeti biztonság kérdésérõl. Nem
volt szó érintõlegesen sem a közszolgál-
tatások biztonságáról. A menedzsment
álláspontját a BE ZRt. kritikus pénzügyi
helyzetére alapozta, amely – érveltek –
menedzsmenti hatáskör, ezért a leépíten-
dõ létszám döntõ többségét a fizikai állo-
mányból tervezik kiállítani: ez az állo-
mánycsoport pedig teljesen vétlen a
pénzügyi helyzetben bekövetkezett vál-
tozásokért. Ezt az álláspontot nem tudták
elfogadni a szociális partnerek.

A dolgozókat képviselõk részletesen
tájékoztatták az alkalmazottakat az elfo-
gadhatatlan állapotról és aláírásgyûjtési
akciót szerveztek, tiltakozó levelet írtak
H. Proglio elnök úrnak is Párizsba, mivel
érdemi tárgyalások nem voltak a létszám-
leépítés elkerülése ügyében BE ZRt.-nél.
A tárgyalások folyamán viszont kiderült,
hogy az érdemi döntést Párizsban hozták
meg, ezért a BESZ szervezésében szak-
szervezeti küldöttség utazott ki Párizsba
április 11-én, hogy ott az EDF székháza
elõtt a francia szakszervezetekkel meg-
erõsítve erõteljesebben tiltakozzanak a
felsõbb szintû döntéshozóknál.  

17 fõs szakszervezeti küldöttség a
francia szakszervezetekkel másnap dél-
elõtt az EDF torony elõtt, a La Défense vá-
rosrészben zászlókkal, tiltakozó felirato-
kat tartalmazó táblákkal mutatta meg
magát. A tiltakozás ideje alatt fogadta a
küldöttséget az EDF EÜB titkársági ülése,
amelyen - több mint egy óra idõtartam-
ban - a BESZ részérõl részletes beszámo-
lót hallgatott meg a titkársági ülés a Buda-
pesti Erõmû P.S.R. (Possible. Staff. Re-
duction) projektje kapcsán lezajlott tár-
gyalásokról, és a megkötött szociális cso-
mag jogállásáról. Az elõadás keretében
kérték a titkárságot, hogy az EÜB munka-
bizottságai a 2012. évi munkatervükbe
vegyék fel a BERT-nél a létszámleépítés

hatására kialakuló egészség-, munkabiz-
tonság,- és a környezetbiztonság kérdé-
sét. Az EÜB titkársági ülése ígéretet tett
arra, hogy a munkabizottságok fel fogják
venni éves munkatervükbe az említett
problémák megvizsgálását. 

2012. április 12-én délután szintén tün-
tetést szervezett a BESZ a CGT és a CFDT
a Wagramon sugárúton az EDF igazgató-
sági épülete elé, ahol dudákkal, transzpa-
rensekkel próbálta felhívni a méltatlanko-
dó csoport az EDF-es vezetõk figyelmét a

BE ZRt.-nél kialakult helyzetre. Késõbb a
szakszervezeti küldöttség képviseletében
dr. Szilágyi József (EVDSZ), Karadzsosz
Nikosz, Nagy Zoltán Sándor (BESZ),
Nagy Sándor (DÉMÁSZ Szakszervezet),
Dominique Raphel a CGT francia szak-
szervezeti szövetség, valamint Frederich
Fritch, a francia CFDT szakszervezeti
szövetség képviselõje találkozott Gilles
Gateau-val, az EDF szociális ügyekért fe-
lelõs igazgatójával és annak munkatársá-
val, Christian Nikkel úrral, akik az EDF
Csoport szintjén felelõsei a szociális pár-
beszédnek. Az EDF vezetõivel a tárgyalás
több mint három és fél órás idõtartamú
volt. A tájékoztató a magyarországi hely-
zetrõl, az EDF-es cégeknél kialakult prob-
lémáról szólt, hangsúlyozva az érdemi
szociális párbeszéd hiányát, továbbá be-
mutatták az érdekvédõk az eddig lefolyta-
tott tárgyalásokon kialakult nézetbeli kü-
lönbségeket. A BESZ jelen helyszínen is,
és minden egyes budapesti tárgyaláson
kihangsúlyozta, nem támogat semmilyen
létszámleépítést a BE ZRt.-nél, mert állás-
pontja szerint a maradó állomány mun-

katerhei meghaladják az elviselhetõség
határát. Ezt a BESZ tisztelettel kéri komo-
lyan venni. A francia szakszervezetek a
tárgyalás folyamán verbálisan, az utcai
demonstráción tevõleges támogatásukkal
segítették a BESZ-t. 

❖❖❖
A BESZ vezetõje elmondta, hogy nem

kívánnak semmilyen engedményt tenni a
létszámleépítés terén, fõként olyat nem
kíván támogatni, ami a maradó és a távo-
zó létszám életkilátásait jelentõsen leront-
ja. A BESZ a létszámcsökkentés hatására
bekövetkezõ egyéni és társadalmi problé-
mák felelõsségébent, és ennek hatására
bekövetkezõ EDF presztízsvesztés fele-
lõsségében nem osztozik, azokat teljes
mértékben elhárítja magától. Továbbá
felhívja tagjait és az ágazati kollégákat a
tiltakozó megmozdulások támogatására a
közeljövõben, ha a BE ZRt. nem változtat
álláspontján.

A Budapesti Erõmûben a 16. héten két
alkalommal találkoztak az érdekvédelem
képviselõi a társaság vezetõivel, amelyen
hosszas eszmecsere volt.

❖❖❖
Az EDF DÉMÁSZ ZRt.-nél a tárgyalá-

sok április 25-én folytatódnak.
Nagy Sándort kérdezem, számukra jó

hírekrõl tud-e beszámolni?
– Jelenleg épp egy újabb bértárgyalási

fordulón vagyunk túl. Törekszünk a meg-
állapodásra, de nem tudjuk elvtelenül el-
fogadni a másik fél olykor érthetetlen
ajánlatát csak azért, hogy megegyez-
zünk. Számunkra fontos a kollégáink
helyzete, és annak képviselete, amely
idõnként konfliktussal is jár. Ezt fel kell
vállalnunk és a munkatársainknak is ten-
niük kell szükség esetén az érdekeik vé-
delme érdekében. Amennyiben nem tu-
dunk egy-két napon belül megegyezni,
akkor kénytelenek leszünk a szakszerve-
zeti eszközök közül újabbakat is igénybe
venni és tovább folytatni a nyomásgya-
korlást. Reményeink szerint erre nem
lesz szükség, hiszen a követeléseink és a
kínált megállapodás pénzügyi hatásai kö-
zött olyan kicsi a különbség, hogy az a
kerekítési hibahatáron belül marad, válla-
lat csoport szinten. Ugyanakkor az érin-
tett munkavállalók esetében fontos és
már nem ennyire elhanyagolható a követ-
kezménye a megállapodás sikerességé-
nek. Számunkra úgy tûnik, hogy valaki
presztizs kérdést csinál abból, hogy en-
ged, vagy sem, és nem gazdasági döntés-
hozatali mechanizmus áll a háttérben, és
ez a személy nem biztos, hogy az itteni
menedzsmentben keresendõ, hanem Pá-
rizsban, bármennyire is tagadják ezt a
kinti vezetõk.

A tudósítás a tiltakozásokon és a tár-
gyalásokon résztvevõk tájékoztatója alap-
ján készült.   - E 

„„MMeeggffooggyyvvaa  bbáárr,,  ddee  ttöörrvvee  nneemm””
(Folytatás az 1. oldalról)

A régi-új elnök ma már csak ritkán
gondol vissza a régi szép idõkre, amikor
még a Vért-hez néhány másik erõmû és
bánya is tartozott, több mint hatezren
dolgoztak. Akkor még kiszámíthatóbb,
nyugodtabb körülmények között tudott
harcolni a szakszervezet a munkaválla-
lók jogos követeléseiért. „Alkalmazkod-
tunk az új helyzethez, próbáltuk - ha
nem is „kitörõ örömmel" megérteni - el-
fogadni és kezelni a privatizációs elkép-
zeléseket, az átszervezéseket, a kiszer-
vezéseket és az erõteljes létszámcsök-
kentéseket.” A külsõ és belsõ körülmé-
nyek, a negatív hatások gyorsan követ-
ték egymást. A tervezett végelszámolást
elkerülendõen szembeszálltak az akkori
döntéselõkészítéssel, elkerülve ezzel a
bezárást. Álljon meg a menet! Mi az,
hogy végleg bezárjuk a több mint ötven-
éves kaput? - mondták. A dolgozók, élü-
kön a bizalmi testülettel és az elnökkel
mindent megtettek azért, hogy a nagy
múltú cég ne legyen az enyészeté. Erõfe-
szítéseiket és munkájukat az akkori ve-
zérigazgató is elismerte.
- A tetszhalálból jött vissza a Vértesi Erõ-
mû - mondja az elnök.

- Elnök úr! Az elmúlt három-négy év
alatt, és amíg a csõdeljárási folyama-
tok zajlottak, mi volt a legnehezebb, a
legfájóbb? 

- Minden. Minden, ami a munkaválla-
lókat hátrányosan érintette. Jobban nem
tudom megfogalmazni; összekapasz-
kodtunk, ami nagyobb erõt adott. A min-
dennapok lelki terheinek elviselésében
nagy segítséget jelentett a család, a bará-
tok bíztatása és a munkatársi szolidari-

tás ereje. És írtunk és írtak rólunk, él-
tünk a média által nyújtott lehetõségek-
kel, egyeztettünk és egyeztettek velünk,
tárgyaltunk és tárgyaltak velünk, érvel-
tünk és érveltek ellenünk, tiltakoztunk -
oszt' újra meg újra - míg a szakmai ér-
vek célba nem találtak. Az EVDSZ, tag-
szervezeteink nagy „családja", a szakma
elméleti tudósai és gyakorlati megvalósí-
tói, esetenként a politika szûkebb és tá-
gabb értelemben is, a civilek, hozzáértõk
és szimpatizánsok valamint a munkavál-
lalók mind-mind támogattak bennünket.
Bár félidõben még vesztésre álltunk, ma
mégis úgy érezhetjük, hogy mégsem
KO-val végzõdött a „meccs"! 

– Úgy értesültünk, hogy normalizáló-
dik a helyzet. Mindannyian ebben ér-
dekeltek...

– Csak remélni tudjuk, hogy talán a
kitartásunknak is köszönhetõ az, hogy
talpra álltunk. A DUVISZ  mindig fõ
erényének tartotta a pártpolitikai ideo-
lógiáktól függetlenített érdekképviseleti
munkát, ami egyben egy szociálde-
mokrata eszmeiség mellett volt jól ér-
telmezhetõ.  Azért nem volt  számom-
ra ez nehéz, mert az én világnézetem is
hasonló értékrend alapján alakult ki. A
szinte kilátástalan évek alatt segítõ-
készséget mutatott a társaság minden
tagja, a nem szervezett dolgozókat is
beleértve. Ki kell hangsúlyozni, hogy a
bizalom, amit választás során kaptunk,
egyben óriási felelõsség is! Elmondha-
tom, hogy a munkavállalói vívmányo-
kat nagyobb részben sikerült megõriz-
nünk, melynek egyik legérzékletesebb
bizonyítéka az érvényben lévõ kollek-
tív szerzõdésünk. Persze nem árt an-
nak a tudatában véleményt alkotnunk,
hogy még igen sok a teendõnk.  Ma
már azt a kérdést kell feltennünk ma-
gunknak, hogy lesz-e jövõnk és azt ho-
gyan képzeljük el? Mernünk kell ál-
modni és azt az álmot meg kell tud-
nunk valósítani!

- Idegfeszítõ éveket éltetek át, újságunk
az eseményekrõl rendszeresen tudósí-
tott. A továbbmûködést illetõen napvi-
lágot látott már 2012. és 2014. tervei is.
Jól tudom? Ma mi a helyzet?

- Jelentõs hangulatváltozást hozott az
erõmû életében az új vezérigazgató, Ko-
vács András Zoltán úr kinevezése. Mi,
munkavállalók abban bízunk, hogy el-
lentétben a korábbi vezetõvel, aki felszá-
molóként tevékenykedett és erõsen
pénzügyi szemléletû volt, az új vezér-
igazgató több évtizedes iparági vezetõi

tapasztalattal, tekintélyes szakmai múlt-
tal rendelkezõ vezetõként sikerre viheti
a jövõépítésére tett kísérleteinket. Az
persze nem elhanyagolható tény, hogy
addig is sok nehézséggel kell szembe-
néznünk. Elsõ tevékenységei közé tarto-
zott a Vért teljes körû megismerése mel-
lett az érdekképviseleti vezetõkkel törté-
nõ találkozás - melynek során az ismer-
kedésen túl egyeztetésre is sor került.
Koordinációs Tanácsi, KÜT és bizalmi
testületi szintû találkozókon feladatként
fogalmazta meg az elkövetkezõ idõben
megtartandó munkásgyûlés kérdését is.
A fórumokon 2014-ig belátható, stabil jö-
võképet vázolt fel, biztos foglalkoztatás-
sal, elfogadható javadalmazással és szo-
ciális juttatással. Bízunk az õszinteségé-
ben, a szakmai ismereteiben - persze eh-
hez hozzá kell tenni azt is, amit mi  -
munkavállalók, vezetõk - a csapatjáték-
ban hozzá tudunk tenni. Azt gondoljuk,
hogy ez egy jó kezdés lehet. Jelenleg az a
legfontosabb kérdés, hogy a tulajdono-
sunk - gondolok az MVM-re, az MNV-re

és nem utolsó sorban a kormányra -
hosszú távon milyen szerepet szán  szá-
munkra ?

- Húsz éve vagy szakszervezeti vezetõ.
Hogyan tudtátok megtartani az egysé-
get?

- Én magam konfliktustûrõ vagyok. És
azt szeretem, ha a közvetlen munkatár-
saim körében, a 8-10 fõs szûk vezetés-
ben is viták vannak egy-egy kérdésben.
Bizony komoly és heves csaták is foly-
tak, folynak közöttünk. Vallom, hogy ne
csak másokkal, de magunkkal szemben
is legyünk kritikusak, éljünk etikusan és
dolgozzunk jól, akkor vagyunk hitelesek
a munkavállalók elõtt. Egy szakszerve-
zeti vezetõ legyen szociálisan érzékeny,
munkájában következetes, bízzon az
igazságában és ezt közvetítse a tagság fe-
lé. Az elmúlt évtizedek alatt, igaz keve-
sebb létszámmal, de a szakszervezetünk
megerõsödött és tudatosult bennünk,
hogy szükségünk van egymásra.

F. E.

„A választás idõszakában is végig bíztam a férjemben - mondta Téglás Jó-
zsef felesége. - Jóskára inkább az a jellemzõ, hogy nem hozza haza a mun-
kahelyi gondokat,  de az ember azért megérzi, ha valami probléma van. Ter-
mészetesen hozzám is eljutnak a jó és a rossz hírek is. Igyekszem mindig
éreztetni, hogy bármikor számíthat rám, talán ezzel tudom a legjobban segí-
teni a munkáját. Tudom, hogy idõnként komoly konfliktusokba keveredik,
ahogy ezt a forró drót is megírta és ezt nem minden munkáltató tudja méltá-
nyosan kezelni. Persze az is igaz, hogy a „papit" csak a kis unokáink tudják
igazán levenni a lábáról."
Egy kis magánéleti betekintést hagyva: a bokodi erõmû lakótelepén saját
építésû lakásban laknak. Az otthoni életüket a három önálló életet élõ felnõtt
gyermekük és az õ családjuk jelenti. Lehet mondani, hogy révbe értek.
Megjegyzem, Jóska imádja a leányait és hasonlóan szeretettel beszél a fel-
nõtt fiáról, de bevallja azt is, hogy a család liblingjei az unokák lettek.

Európai polgárok európai jogokért
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SEGÍT AZ EGYMÁSÉRT-EGYÜTT ALAPÍTVÁNY

Az MVM OVIT ZRt. rendelõjében
fogadott dr. Németh Mihály fog-
lalkozás-egészségügyi fõorvos,
belgyógyász és háziorvos, az
Egymásért - Együtt Alapítvány
Felügyelõbizottságának tagja
és tájékoztatott az iparágban
oly sokaknak segítséget nyújtó
intézmény jelentõségérõl, a
munkavállalók egészségügyi
helyzetérõl és az alapítvány ala-
pításának körülményeirõl. 
A tapasztalt, szakmailag sokol-
dalú és számos kutatást végzett
orvos véleménye az alapítvány-
ról nem változott az idõk során:
Önzetlen törõdés az iparági
munkavállalók és családtagjaik
felé. 

– Fõorvos úr, hogyan látja, az em-
berek régebben többet foglalkoztak
magukkal a betegségmegelõzés ér-
dekében?

– A dolgozók természetesen évek-
kel, évtizedekkel ezelõtt is el voltak
foglalva munkájukkal és egyéb
problémáikkal. Keveset adtak ma-
gukra - értem ezalatt azt, hogy szin-
te bagatellizálták betegségeiket, pa-
naszaikat. Influenzát, náthát nem is
tekintették annak. Nagyjából har-
minc évvel ezelõtt kezdõdött pedig,
hogy a valóban bagatell ügyekben,
ugyanakkor rengeteg panasszal jöt-
tek hozzánk. Persze, ebben volt né-
mi gazdasági kényszer is, illetve
nem járt munkahelyi hátránnyal. Az
utóbbi négy-öt évben viszont az em-
berek nem akarnak és el sem men-
nek betegállományba, ha valóban
betegek, akkor sem. Viszont tudato-
sabban foglalkoznak magukkal és
családtagjaikkal, kitárult a világ
ilyen szempontból is. A túlzott in-
formáltság viszont olyan tényezõket
is hoz magával, mint például az or-
voshoz rohanás a gyerek kiütésével.
Ma egyértelmû az is, hogy az orvos
allergiát is kutat. A világhálónak és a
médiának köszönhetõen pedig ro-
hamosan terjednek a mellékvágá-
nyok - homeopátia - és a nem orvos
„szakik" praktikái.

– Van-e különbség az üzemorvoslás
és a háziorvoslás között?

– Szakmailag nincs. A foglalkozás-
egészségügyi orvoslás nagyon sokat
tehet a munkavállalókért bármely
iparágban. Azon cégeknél, ahol van
rendelõ és a dolgozók fordulhatnak
szakemberhez, gyors és hatékony a

kezelés. Egy helyben levõ, jól felsze-
reltséggel bíró szakorvos, aki ismeri
magát az iparágat és az itt elõfordu-
ló betegségeket, baleseteket, hama-
rabb lát kiutat a bajból. Látja, tudja,
milyen preventív és utólagos kezelé-
sekre van szükség az ott dolgozók-
nak. Az én kutatási területem példá-
ul az elektromágneses hullámok
élettani hatásai az emberre. A villa-
mosenergia-iparban nagyon hasz-
nos kutatást végeztünk két évtizede,

országos lefedettséggel, melyet pub-
likáltunk is több plénumon. Az ilyen
ismeretek nagyban segítik a szakor-
vos munkáját, de a biztonságtechni-
káét és a munkavédelemét is. Legkö-
zelebb a Villamosenergia-ipari Mun-
kavédelmi Képviselõk Fóruma kon-
ferenciáján veszek részt, május ele-
jén, Keszthelyen. Nagyon örülök an-
nak, hogy a munkavédelem egyre
nagyobb tekintélyt vív ki magának
az iparágban, hisz létjogosultsága

megkérdõjelezhetetlen, valamint,
hogy minél szélesebb körben vonja
be a szakmabelieket a munkaválla-
lók érdekében.

– Ha már a segítésnél tartunk, ön
az Egymásért - Együtt Alapítvány
Felügyelõbizottságának tagja, az
alapítók egyike. Milyen körülmé-
nyek között jött létre ez a fontos
intézmény?

– Igazi mesébe illõ történet!

Évente került kétszer, háromszor
megrendezésre a villamos iparági
orvosi, mûszaki, biztonságtechni-
kai szakemberek részvételével ta-
nácskozás, ezek igazán nagy jelen-
tõségû plénumok voltak. Az egyik
ilyenre utaztam, mint az ELMÛ
üzemorvosi tanácsának képviselõ-
je, illetve az iparági szakszervezet
orvosi bizottságának tagjaként kép-
viseltem az egész iparág munkavál-
lalóit. Akkoriban a nagyvállalatok-
nak jelentõs nehézséget jelentett a
dolgozók rehabilitációs célú nyo-
mon követése és nem csupán az
anyagi támogatásra gondolok. Az
iparágban mûködõ és elérhetõ
gyógyhelyekre sem lehetett eljutni
egykönnyen. Ezért a kilencvenes
évek elején a paksi plénumon elõ-
terjesztettük, hogy az üzemi balese-
tet szenvedett dolgozók hamarabb
gyógyulása érdekében, szakszerû
ellátáshoz juttatva õket, egy szerve-
zetet hozzunk létre. Nagy tetszést
és egyetértést aratott, rögtön kiegé-
szítésekre került sor - azok is kapja-
nak segítséget, akik hosszabb, kró-
nikus betegséggel küzdenek, illetve
a nyugdíjasok rekreációjára is gon-
doltak az alapítók. Így indult és
1992. január 9-én bejegyzésre került
az Egymásért - Együtt Alapítvány.
Hathatós támogatást adott az akkori
MVMT és az ELMÛ, továbbá közre-
mûködött a szakszervezeti szövet-
ség is, majd a cégek hoztak létre sa-
ját rekreációs szervezeteket, - de az
iparágban a miénk volt az elsõ. Az-
óta sem gondoljuk másként; nem
konkurensként szerepelünk, kiegé-
szíteni tudjuk a cégek hasonló cél-
zatú alapítványait. Egymás támoga-
tása könnyebbé és hatékonyabbá te-
heti a munkát. Ezenkívül a kuratóri-
umhoz szociális rászorultság alap-
ján is lehet fordulni. 

– Miben látja az alapítvány jelen-
tõségét?

– Mint az alapító okiratban is lefek-
tettük és azonnal látható is volt az
akarat, a nemes cél és a teljes szán-
dék az önzetlen segíteni akarásra.
Egy önzetlen törõdõ szervezet, mely
mindig a munkavállalók segítéséért
dolgozik. Alapvetõen a dolgozók re-
habilitációja a feladat, de a különbö-
zõ krónikus betegségekben szenve-
dõ munkavállalók pszichés rekreáci-
óját is vizsgálni, szükség esetén or-
vosolni kell, ez éppoly fontos. 

L. E.

Az Autonóm Szakszervezetek Szövet-
sége, az Értelmiségi Szakszervezeti
Tömörülés, a Független Szakszerveze-
tek Demokratikus Ligája, a Magyar
Szakszervezetek Országos Szövetsé-
ge, a Munkástanácsok Országos Szö-
vetsége, és a Szakszervezetek Együtt-
mûködési Fóruma vezetõi levélben ke-
resték meg Orbán Viktor miniszterel-
nököt.

A szakszervezetek számos problémájukból
a legfontosabbakkal keresték meg a minisz-
terelnököt, mint az „ország legnagyobb
munkáltatóját".

Idézet a levélbõl:
„...Az elmúlt évben számos olyan jogsza-

bály született, amelyek jelentõsen átalakítot-

ták a közszféra egészének, illetve az ezen a
területen dolgozók képviseletét ellátó szak-
szervezetek mûködését. Az NGTT munka-
vállalói oldala eszmecserét folytatott ezekrõl
a jogszabályi változásokról. 

Az NGTT munkavállalói oldalát alkotó
konföderációk egységes álláspontja az, hogy
a szolgálati törvények 2012. január 1-jével
hatályba lépett módosításának és a közszol-
gálati tisztviselõkrõl szóló (március 1-jétõl
hatályos) törvény szakszervezeti tagokra és
szervezeteikre vonatkozó szabályai diszkri-
minatívak, észszerû ok nélkül korlátozzák a
munkavállalók jogait és szakszervezeteik
mûködését.

Ezzel kapcsolatban az alábbi problémákat
jelezzük és kérjük azok mielõbbi megoldá-
sát.

Elfogadhatatlannak és érthetetlennek tart-
juk a szakszervezeti tagdíj munkabérbõl
történõ levonásával kapcsolatos korábbi
szabályok és gyakorlat megváltoztatását.
Ugyancsak kifogásoljuk a választott szak-
szervezeti tisztségviselõk munkajogi védele-
mére vonatkozó, továbbá a munkaidõ-ked-
vezmény mértékének és felhasználásának a
munkatörvénykönyvi szabályoktól való je-
lentõs eltérését...” 

„...A jelzett problémák megoldását elsõ-
sorban egy valós párbeszéd keretei között
kívánjuk orvosolni. Érveink között nem sze-
repelnek hazánknak a különbözõ nemzet-
közi szervezetekben meglévõ tagságából fa-
kadó kötelezettségek, és az általunk említett
jogszabályok közötti összhanggal kapcsola-
tos aggályaink. Javaslatainkról mi itthon kí-

vánunk tárgyalni, és bízunk abban, hogy a
kölcsönösen elfogadható megoldásról Önnel
meg fogunk állapodni...”

● ● ●

A Miniszterelnökség titkárságvezetõje vá-
laszlevelében tájékoztatta (március 30.) a
SZEF elnökét, hogy levelüket továbbították a
Közigazgatási és Igazságügyi Minisztérium-
hoz, valamint illetékességbõl és válaszadás
céljából a Nemzetgazdasági Minisztérium-
hoz, mindkét szervezet miniszteréhez. 

SZAKSZERVEZETEK

Hatan a miniszterelnöknek

AAAA llll aaaa pppp íííí tttt vvvv áááá nnnn yyyy     aaaa zzzz     oooo rrrr vvvv oooo ssss     ssss zzzz eeee mmmm éééé vvvv eeee llll

Dr. Németh Mihály körzeti és foglalkozás-egész-
ségügyi orvosként is praktizál. A hetvenes évek kö-
zepétõl az évezred végéig az ELMÛ vezetõ üzem-
orvosaként tevékenykedett, jelenleg az OVIT ZRt.
Körvasútsoron levõ központi telephelyén rendel
egy igen jól felszerelt poliklinikán. A Magyar Orvo-
si Kamara egyik alapító tagja, üzemi szekciójának
gazdasági titkáraként tevékenykedett sokáig. Egyik
ötletadója a villamosenergia-iparágban létrehozott
Egymásért - Együtt Alapítványnak, sok idõn keresz-
tül kurátora, jelenleg felügyelõbizottsági tagja. A ta-
pasztalt fõorvos elmondása szerint fiatal korában
rendkívül ambiciózus volt és minden érdekelte - eb-
bõl emelhetõ ki országos lefedettségû kutatása az

iparágban az elektromágneses hullámok élettani
hatásáról. Pályája kezdetén gyógyított  Kisbéren és
környékén, a László Kórház fertõzõ osztályának or-
vosaként, Esztergomban, az Orvosi Egyetemen a
kardiológiai osztályon, többek között. Több mene-
dzserképzõt is végzett, mégsem tekintette magát
vállalkozónak, a jogszabályi változások ellenére
sem. Az alapítvány felügyelõbizottságának tagja-
ként a gazdasági helyzet elemzését és az éves
pénzügyi jelentéseket vizsgálja át. Mint mondja, a
képviselõk irányában bizalommal van, mindig kor-
rekt elemzést tárnak elé. Az alapítványt szakmailag
mint orvos is segíti, sokan keresik fel személyesen
rendelõjében tanácsért, segítségért. 

Adja adója 1%-át az Egymásért-Együtt
Alapítványnak: 19677000-1-41

Látogasson el az alapítvány honlapjára:
www.egymasertegyutt.gportal.hu
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Negyven év munkaviszony
után a dolgozó eléri jól
megérdemelt pihenését. Jut
idõ a családra, fõként az
unokákra és sok-sok, eddig
a fiókban tartott terv vég-
hezvitelére. Így van ezzel,
az ELMÛ Nyrt. Operatív Ér-
tékesítési Osztályán dolgozó
Stock Gáborné is, aki visz-
szatekint az eltelt munkára,
a küzdelmekre, a tanulásra
és sok-sok kellemes él-
ményre.

– Milyen érzésekkel telik el
az idei év? 

– Negyven év nagyon sokat
jelent mindenki számára, hi-
szen egy rendszeres életmód,
folyamatos kötöttség amit
maga mögött tudhat. Nem
egyszerû megválni a megszo-
kott környezettõl, a minden-
napi tevékenységtõl. Emellett
örülök, hiszen elfárad az em-
ber, illetve van két tündérke
unokám és minden perc él-
mény, amit velük tölthetek.

– Mivel telnek majd a nap-
jai?

– Unatkozni nem fogok. Ér-
den lakunk négygenerációs
házban. Mint említettem, az
unokáim nagyon fontosak
számomra, õk még igen ki-
csik. A szüleim pedig idõsek,
ott is elkél a segítség. Minden
családtag segít ahol tud, így
teljes a kép. Emellett szeret-
nék egy kicsit magamra is
több idõt fordítani, pihenni,
többet kikapcsolódni. 

– Hogyan alakult a szakmai
pályája?

– Értékesítési elõadó va-
gyok az értékesítési osztá-
lyon. A cégen belül sok he-
lyen dolgoztam, miután a díj-

beszedõ társaságtól az ELMÛ-
höz kerültem 1993-ban. A te-
vékenységem széles körû volt
már a kezdetekben is, ám mi-
kor külön osztály alakult Dél-
Budán a hátralékok kezelésé-
re, felkértek annak vezetésére
és a munkamenet kidolgozá-
sára. 

– Milyen közösség alakult ki
a munkahelyen?

– Nagyon jó, igaz régebben
talán sokkal családiasabb volt
a hangulat. Jobban ismerték
egymást az emberek, mé-
lyebb kapcsolatok alakultak
ki, több, munkahelyen kívüli
dolgot is megbeszéltek, mun-

kaidõn kívül is találkoztak.
Barátságok szövõdtek. 

– Miért alakult ez így?
– A hajszolt életmód és ro-

hanás, illetve jelentõsen meg-
nõtt az idegi leterhelés. Nem
könnyû a mai fiataloknak,
meg kell mondjam.
– Bejáratos a szakszervezeti
irodába?

– Ismerõs vagyok itt, min-
dig érdeklõdök a munkahelyi
ügyek iránt. Már 1972 óta tag-
ja vagyok az érdekképviseleti
szervezetnek, jelenleg mint
bizalmi tevékenykedem. Ter-
mészetes volt számomra a
tagság. Ebben nõttünk fel, ré-
gebben egyértelmûbb volt,
hogy a szakszervezetet min-

den ügybe és döntésbe be-
vonják. Ebbõl idõközben so-
kat veszített, a döntéshozók
megpróbálták kikerülni és a
pályakezdõk sem egybõl a
szakszervezeti bizalmival ta-
lálkoznak a munkahelyen.
Nem mindegy mennyi ember
áll egy szervezet mögött, ám
sokkal nehezebb a bértárgya-
lásokon is megjelenni, ha so-
kan csak várják az eredmé-
nyeket, de az arcukat már
nem adják hozzá. De örülök,
mostanában növekedett az
Elektromos Szakszervezet lét-
száma. Emögött sok munka
van, a fiatalok is tudnak alkal-
mazkodni és érdeklõdõek.
Csak a hír és információ nem
terjed magától. 

– A személyes megjelenés és
kapcsolattartás elég ehhez?

– Ez jelenti a legtöbbet, de a
népszerûsítést, hogy úgy
mondjam, a marketing-támo-
gatást kell még erõsebbé ten-
ni. A vezetõ pezsgése átragad
másokra is, ez látszik nálunk,
ígéretes kezdés volt az eltelt
másfél-két év. Fontos a plusz
szolgáltatásokat is ismertté
tenni. Személy szerint éppen
egy kis kirándulást szervezek
a saját csoportomnak, ezzel
is próbálva közelebb hozni az
embereket, családokat. Régen
természetes volt a részvétel,
például a vitorlás napra sok
busz indult a dolgozókkal. 

– Van-e olyan személyes él-
ménye, melyet kiemelne az
eltelt idõszakból?

– Nem tudnék semmit kü-
lön említeni, benyomást, de
inkább jó dolgokat õrzök meg
a szívemben. Annyi minden
éri az embert negyven év
alatt, átszervezések, költözé-
sek, a kollégák embersége, új-
rakezdések. A sok változtatás
nem viselt meg, alkalmazko-
dom. A munkát pedig el kell
végezni, nincs mese. Ha úgy
állunk minden dologhoz,
hogy a jót keressük benne,
akkor meg is találjuk. Az ese-
ményekbõl az maradt meg
igazán bennem, amit megem-
líthetek, hogy mindig az em-
beri kapcsolatokban rejlõ jó-
ság és humanitás domboro-
dik ki a tevékenységekbõl. A
munkahelyen minden körül-
mények között is emberek
vagyunk, ezt soha nem felejt-
hetjük el. lyv

- Hány éve dolgozik az
ÉMÁSZ-nál? - kérdeztük elsõ-
ként a társaságnál mindenki
által csak Anikónak hívott
szakszervezeti ügyviteli mun-
katárstól. 

- Elszaladt az idõ... 1989 áp-
rilisától 18-tól dolgozom az
Észak-magyarországi Áram-
szolgáltató Nyrt.-nél, illetve
jogelõdénél. 1990-ig a keres-
kedelmi fõosztályon kerestem
a kenyerem, 1991-tõl pedig a
szakszervezetben vagyok.

- Milyen funkciókat töltött be?  
- A kereskedelmi fõosztá-

lyon gyors- és gépírónõként
szolgáltam az iparágat. Szó
szerint rengeteget kellett pü-
fölnöm az írógépet, sõt én
még a gyorsírást is alkalmaz-
tam, mert Varga Ernõ, a fõ-
osztály vezetõje sokat diktált.
Egységünkön belül több cso-
port is volt: elnevezésük sze-
rint behajtás, nagyfogyasztói
értékesítési csoport, nagyfo-
gyasztói mûszaki csoport és
úgy huszonöten tevékeny-
kedtünk a fõosztályon, ahol
két gépíró dolgozott. Én vol-
tam az egyik. A másik funkci-
óm, az ügyviteli munkatársi a
mai napig tart, de már nem
sokáig, hiszen hamarosan
nyugdíjba vonulok. 

- Hogyan került a szakszer-
vezetbe? 

- Az elõdöm, Mile Lajosné
nyugdíjba készült és Kohányi
Pál, szb-titkár házon belül ke-
reste az utódát. Pali felesége,
Erzsike is besegített a keres-
gélésbe és egyszer megkérde-

zett engem, hogy nem lenne-
e kedvem átmenni a szak-
szervezetre dolgozni? Elkezd-
tem ezen gondolkodni, be-
szélgettem Palival és munka-
társával, Kozsik Tiborral is.

Szimpatikusnak találtam az
ottani nyugodt légkört az elõ-
zõ, pörgõs kereskedelmi fõ-
osztályhoz képest. Szóval
igent mondtam és késõbb
megtapasztaltam, hogy telje-
sen más, változatos és sokré-
tû munkát kell végeznem:
rendezvényekre jártam és já-
rok, nyugdíjasokkal foglal-
koztam és foglalkozom, mun-
katársakkal tartom a kapcso-
latot, míg az elõzõ helyemen
mindennap ugyanazt csinál-
tam, rengeteget gépeltem. 

- Szavaiból az cseng ki, hogy
könnyen megszokta a szak-
szervezeti munkát, amely
talán testhezállóbb is volt az
ön számára!

- Igen, nem bántam meg,
hogy itt kötöttem ki. Ez a fel-
adat nem volt nehezebb, mint
az elõzõ, sõt nyugodtam
mondhatom, hogy számomra
jobb volt. 
- Nyugdíjas találkozók, nõ-
napok, karácsonyi akciók,
villamos napok. Ezek szer-
vezésébõl bizonyára kivette
a részét? 

- A nyugdíjas találkozók
szervezésébõl az utóbbi évek-
ben már kivettem a részem. A
nõnap régen vállalati szintû
volt, abba így nem vontak be-
le, hiszen azoknak a rendez-
vényeknek évek óta ugyan-
azok voltak a szervezõi.

- Jó kapcsolatot ápol a cég
székházában dolgozókkal? 

- Igen, jóban vagyok min-
denkivel. És remélem, hogy
abban is maradok azután is,
hogy elköszönök. 

- Még maradhatna, hiszen
nem küldte el senki. Miért
döntött úgy, hogy igénybe
veszi azt a lehetõséget, hogy
40 éves munkaviszony után
nyugdíjba vonul? 

- Igen, maradhatnék, de
1969 óta járok dolgozni. Ebbõl
hat év volt a két lányommal
otthon töltött gyes. Van öt
unokám és 80 év felettiek a
szüleim. Egyedüli gyerekük
vagyok, tehát nem oszlik több
felé a tennivaló, nagymama-
ként is egyedül vagyok, a többi
nagymama nem miskolci, te-
hát csak én vagyok kéznél. Azt
hiszem nem szorul magyará-
zatra az, hogy miért döntöttem
a nyugdíjba vonulás mellett.

- Mivel telnek majd a nap-
jai, ha már nem jár majd
naponta a társasághoz? 

- A felsoroltakon kívül saját
magammal is törõdni fogok.
Nagyon remélem, hogy nem
orvoshoz járással leszek majd
elfoglalva. Az biztos, hogy az
úszást naponta akarom foly-
tatni, kirándulásokat is terve-
zek az unokáimmal. 

- Jól érezte magát a cégnél
és mire fog a legszívesebben
visszagondolni? 

- Minden kétséget kizáróan
jó volt émászosnak lenni. Per-
sze bocsánat, még jelen idõ-
ben is fogalmazhatok. Általá-
ban jó kedélyû ember vagyok,
megpróbálom mindennek a
pozitív oldalát nézni és a
munkatársaim is olyanok vol-
tak, akikkel könnyen együtt
tudtam dolgozni, így aztán jó
kapcsolat alakult ki közöt-
tünk. Szívesen fogok vissza-
emlékezni a kirándulásokra, a
villamos napokra, de általá-
ban a hétköznapokra is, mert
ha most eszembe jut az elsõ
munkahelyem, arról is csak
szép emlékek jönnek elõ... Ha
másért nem, hát azért, mert
akkor még fiatal voltam.

Nehéz búcsú lesz...
- Mit tervez, hogyan fog el-
köszönni a cégtõl és a testü-
lettõl?  

- Ez nehéz lesz, mert nem
szeretek búcsúzkodni. Bizto-
san elõ kell majd vennem a
papírzsebkendõt többször is.
Nagyon hamar elérzékenyü-
lök, így a búcsú pillanataiba
tulajdonképpen bele sem me-
rek gondolni, de természete-
sen meg kell szerveznem.

Kép és szöveg: Gyõri István

Az Elektromos Szakszervezet nevében sze-
retném megköszönni mindazoknak, akik
adóbevallásukban úgy rendelkeztek, hogy a
levont adójuk 1%-ával Alapítványunkat tá-
mogatják.

Adományozóknak is köszönhetõen 53 ta-
gunk, 2 050 000 Ft segélyben részesülhetett
2011-ben.

Ebbõl az összegbõl az adójuk 1 %-ról ren-
delkezõktõl 362 747 Ft volt az, amit a NAV az
Alapítványunk számlájára átutalt.

Kérem, támogassák Alapítványunkat adó-
juk 1%-val, hogy a rászorulóknak nagyobb
segítséget tudjunk nyújtani.

Alapítványunk mûködési költségmente-
sen segélyezésre fordítja az átutalt adomá-
nyokat.

Alapítványunk neve: 
Segít a Szakszervezet Alapítvány
Alapítványunk adószáma:

18125919-1-41

Köszönettel: 

Németh Lajos
elnök

ELEKTROMOS SZAKSZERVEZET

KÖSZÖNETMegalakult 
a Siemens Zrt. 

Különbözõ idõpontokban
fuzionált a Siemens Erõ-
mûtechnika Kft. és a Sie-
mens Transformator Kft.
Idén megtörtént az elsõ
bérmegállapodás is, mely
zökkenõmentesen lezaj-
lott, tájékoztatott Debrecze-
ni Dezsõné Zsuzsa, akit
nemrégiben a Siemens
Központi Üzemi Tanács
elnökének választottak
meg. 

(Bõvebben a májusi for-
ró drótban olvashatnak er-
rõl - a szerk.)

Debreczeni Dezsõnének
gratulál Bocsor István
PADOSZ elnökhelyettes

Anikó már a „centiket” vágja
Beszélgetés a hamarosan nyugdíjba vonuló Koroknai Lászlónéval

„„EEmmbbeerreekk  vvaaggyyuunnkk
a munkahelyen is”

Ágnes és családja a húsvétot szûk körben ünnepelte. In-
kább csendesen szeretik eltölteni a pár napot, otthon tojást
hímezve a gyerekekkel, esetleg kisebb kirándulásokat ten-
ni a környéken. Idén a már ötéves fiúunoka is érkezett, a
nagyit illatos kölnivel meglocsolni. A hagyományok ápolá-
sa az idõsebbek és fiatalabbak elvárása, érdeke is a család-
ban. Egy kis nyuszika is vendég volt pár napig a kertben…
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A nyugdíjrendszer helyzete, a nyugdíjrendszer-
rel kapcsolatos változások majd minden felnõtt
embert érdeklik. Ez jellemzõ a villamosenergia-
iparágiakra is, hiszen nyugdíjpénztárunk közel
húsz éves fejlõdését nagy érdeklõdéssel figyel-
tük, születésétõl a mai napig tartó átalakulásáig.

A Pannónia Nyugdíjpénztár vezetõje, a veze-
tõ munkatársai felismerték azt, hogy az inter-
neten való megjelenésen, a kiadványaikon, a
szórólapjaikon kívül nagyon fontos a személyes
találkozó, a közvetlen tájékoztatás, az elõadás a
pénztár helyzetérõl.

Vokony János, a Pannónia Nyugdíjpénztár
Igazgatótanácsának elnöke gyakori vendége az
EVDSZ Szövetségi Vezetõségi üléseinek. A veze-
tõségi tagok a márciusi ülésen fórum keretében
tudhattak meg számos új információt a pénztár
elmúlt évi és jelenlegi helyzetérõl és a jövõ kilá-
tásairól. A vetítettképes elõadás során a számos
grafikon és összehasonlító táblázat megismeré-
sével tiszta kép alakulhatott ki a résztvevõkben
a pénztár helyzetét illetõen.

Az elnök úr elmondta, hogy a Pannónia
Nyugdíjpénztár a kedvezõtlen jogszabályi, gaz-
dasági és pénz-és tõkepiaci körülmények között
is eredményes évet zárhatott 2011-ben. A magánnyugdíjpénztári
ágazat a drasztikus arányú 2011. márciusi visszalépés illetve visz-
szaléptetés után is talpon tudott maradni. Az Évgyûrûk és a Postás
Magánnyugdíjpénztárak beolvasztásával a 3.500 fõs létszám meg-
haladja a jogszabályi minimum 2.000 fõs taglétszámot.

Pénztárunk 2012 márciusában a 11 talpon maradó magán-
nyugdíjpénztár egyike, jövõképe jelenleg is pozitív.

A 2011 májusában a CIG Pannónia Életbiztosító Nyrt.-vel kötött
stratégiai szövetség keretein belül változott a pénztár korábbi, Vil-
lamosenergia-ipari Társaságok Nyugdíjpénztára neve, Pannónia
Nyugdíjpénztár, a CIG partnerség tagja, röviden Pannónia Nyug-
díjpénztár névre. Az új márkanév a Pénztár ágazaton kívüli is-
mertségét növelte, hozzájárult az ágazaton kívüli - fõként önkén-
tes nyugdíjpénztári - belépõk számának emelkedéséhez. Pénztá-
runk célja továbbá az új márkanévvel és a CIG partnerséggel a
pénztárpiaci integrátori potenciált, és a tényleges szerepvállalást is
erõsíteni kívánja.

Az önkéntes nyugdíjpénztári ágazat a 2011. évi tárgyalások és
döntések eredményeként szintén erõsíteni tudta piaci pozícióját:
2012. április 1-jével a mintegy 7.400 tagot számláló és 13,1 milliárd
forint tagi vagyonnal rendelkezõ Mobilitás Nyugdíjpénztár beol-
vad a Pannónia Nyugdíjpénztárba.

A Pannónia Nyugdíjpénztár befektetési tevékenysége során a
nyugdíjcélú megtakarítások idõtávjához igazodó befektetési poli-
tikát folytat, a hosszabb távú elgondolások végig vitelében és a
hosszabb távú eredményekben hisz.

2011. évi éves és 10 éves átlagos hozamteljesítmény mutatók

A magánnyugdíjpénztári 10 éves hozamok tekintetében a
Pannónia a tagság többségét jelentõ növekedési portfólióban a
kiemelkedõ 3. helyen, a kiegyensúlyozott portfólióban az 5.
helyen, a klasszikus portfólióban a 8. helyen áll.

2011. évi éves és 10 éves átlagos 
magánnyugdíjpénztári nettó hozamok (%)

Önkéntes nyugdíjpénztári 10 éves hozamok tekintetében a
6 Mrd forintot meghaladó vagyonú pénztárak között a Pan-
nónia a tagság többségét jelentõ kiegyensúlyozott jellegû
portfólióban a 2., a klasszikus jellegû portfólióban szintén a
2. és a növekedési jellegû portfólióban a 4. helyen áll.

Bõvebben az eredményekrõl, tervekrõl
Az önkéntes ágazat fejlõdése
Az önkéntes nyugdíjpénztári szektor a természetes érettség
fázisába került, egyre többen veszik igénybe a nyugdíjszol-
gáltatást. A szektort a gazdasági válság és a lakosság pénz-
ügyi helyzete negatívan érinti, de a Pannónia Nyugdíjpénz-
tár esetében a stabil ágazati munkáltatói háttér és a tagok ön-
gondoskodási hajlama, tudatossága és képessége jó eredmé-
nyeket ad, a tagdíjbevétel kisebb mértékben a terven felül,
mintegy 6,5 Mrd forintban realizálódott. A tagi kifizetések
ugyan mintegy 1.000 fõvel csökkentették a létszámot, de a

tervezett 9,75 Mrd forintnál 700 millió forinttal keve-
sebb volt a tagi kifizetés.

2012-re a jelenlegi adatok alapján a személyi jöve-
delemadó béren kívüli juttatásokat érintõ kedvezõtlen
változása nem érinti pénztárunkat, a munkáltatói
szerzõdések a korábbi paraméterekkel élnek tovább.
2012 elsõ három hónapjában több, mint 300 belépõ
tagunk volt, ebbõl egyre több az ágazaton kívüli belé-
põ, a más pénztárból átlépõ, de több szolgáltatást
igénylõ tag is újra a pénztárat választja és visszalép.

A Mobilitás Nyugdíjpénztár beolvadásával a Pannó-
nia Nyugdíjpénztár önkéntes ágazata erõsödik, tag-
létszáma meghaladja a 36 ezer fõt, vagyona megköze-
líti a 70 Mrd forintot. A több mint 50 pénztár által
képviselt önkéntes nyugdíjpénztári szektorban pénz-

tárunk vagyonát tekintve az 5. helyre, létszámát tekintve a
10. helyre lép elõre.

A magánágazat jövõképe
A magánnyugdíjpénztári ágazat esetében 2011-ben sikerült a
talpon maradás. Feladat 2012-ben a konszolidáció és a beolva-
dás útján történõ növekedés lett volna. Az új jogszabályi elõ-
írás azonban alapjaiban értékeli át a magánnyugdíjpénztári
tagságot és intézményi létet: 2012-ben így a kötelezõ tagdíj
megszûnésével az egyéni számlák megõrzése, vezetése és va-
lamilyen fenntartható intézményi keret kialakítása és üzemel-

tethetõsége lett az új cél. Pénztárunk
2012. április 1-jétõl várhatóan havi 3
ezer forint tagdíjat rögzít alapszabályá-
ban. (Ez megtörtént, a közgyûlés idõ-
közben jóváhagyta - a szerk.) A pénz-
tár magánágazatának fenntarthatósá-
gához mintegy évi 70 millió forint mû-
ködési bevételre van szüksége, ame-
lyet láthatóan tagdíjbevételbõl nem le-
hetséges elõteremteni. Pénztárunk
ezért az alapszabályban biztosítani kí-
vánja a közvetlen mûködési célú tagi
befizetés lehetõségét, amellyel a mû-
ködtetés elviekben már biztosítható. A
pénztár jelenlegi 3.500 fõs tagságát te-
kintve évente átlagosan mintegy 20
ezer forint tagi mûködési befizetéssel
mûködõképes maradhat. Természete-
sen, ha az ágazat létszámában, vagyo-
nában növekedni fog a mûködési célú
tagi befizetés, úgy csökkenhet.

Az Igazgatótanács továbbra is elkö-
telezett a magánágazat iránt, a meglé-

võ tartalékok mintegy egy-másfél évre biztosítják is a mûkö-
dést. Ez idõ alatt a tagi reakciók, a fizetési hajlandóság és a
jogszabályi változások alapján felmérhetõk az ágazat hosszú
távú lehetõségei. A pénztár ezen idõ alatt is keresi más
magánnyugdíjpénztárak beolvasztási lehetõségeit, és szíve-
sen fogadja a végelszámoló pénztárakból átlépõ tagokat.

A CIG Partnerség különleges ajánlatai a Pannónia
Nyugdíjpénztár-tagoknak:

Kiemelt (összesen 280%-os) Pannónia Privát Bónusz.
40% - 60% - 80% -100% az 5-10-15-20. évfordulón. 
Már megkötött kafetéria szerzõdések új, 280%-os bónuszt

nyújtó szerzõdéssé való      átdolgozása.
19% kedvezmény a meglévõ lakás-, illetve casco biztosítás

díjából.

Kiváló befektetési lehetõség és biztosítási védelem
egyben, mert:

● Két biztosítottra is köthetõ szerzõdés: így egy szerzõdé-
sen belül gondoskodhat társa és önmagáról

● Befektetési biztosítás mellé választható kiegészítõ bizto-
sítást is

● Csúcs teljesítményû eszközalapok, vagy összeállított
portfóliók

● Eseti díjfizetési lehetõség a rendszeres megtakarítás
mellett

● Pannónia Navigátor: automatikus árfolyam figyelõ szol-
gáltatás

● Értékállóság: választható díjemelési lehetõség
● A megtakarítás elhelyezhetõ: forintban vagy euróban is
● Az életbiztosítási szolgáltatás kamatadó és öröklési ille-

tékmentes.

További ajánlatok

● Ingyenes számlanyitás és számlavezetés
● Ingyenes internetbanki szolgáltatás
● Ingyenes belföldi forint átutalás netbankon ke-

resztül
● Ingyenes a csoportos beszedési megbízások tel-

jesítése (közüzemi számlák fizetése)
● Ingyenes dombor nyomott, chippel ellátott Mas-

tercard 
● Ingyenes készpénzfelvétel ATM-bõl (havonta két

alkalommal)
● Nem akciós jellegû, hosszú távú ajánlat

● Átlagos bankkártya-tulajdonos havi tranzakciói,
bankköltségek:

● Havi 2 db ATM felvét (1 saját, 1 idegen ATM; 40.000 Ft) 
● Havi 4 db 20.000 Ft-os utalás interneten keresztül
● Havi 4 csoportos beszedés a közüzemi szolgáltatók díja-

ira
● Havi 10 db kártyahasználat

Példák a bankköltségre: 
● OTP Bank, Tempó számla csomag: 3 081.- forint,
● CIB Bank Classic számla csomag: 1 389.- forint,
● Gránit Bank: 0 forint.

(Forrás: PSZÁF Lakossági bankszámla költségszámító.)

Ajánlatok forintban
Átlagos lakásbiztosítás éves díja: 25.000 Ft
Átlagos casco biztosítás éves díja: 60.000 Ft
Kedvezmény (19%) :                   16.150 Ft/év
Átlagos bankkártyához kapcsolódó éves díj: 18.356 Ft

Kedvezmény: 18.356 Ft/év

Összes kedvezmény: 34.506 Ft/év

Portfóliók/               2011. év     2011. év    10 éves nettó 10 éves       Vagyonnöve-
Hozamadatok             nettó      referencia  (2002–2011) referencia     kedésimutató
(%)                                                                                      (2002–2011)         (2002–2011)

Önkéntes ágazat
Klasszikus 7,17 7,20 8,11 7,89 7,56
Kiegyensúlyozott 0,27 1,12 7,09 7,33 6,42
Növekedési -4,77 -5,39 7,06 6,93 6,36

Magán ágazat
Klasszikus 4,30 4,93 6,92 6,23 6,13
Kiegyensúlyozott 3,72 3,39 7,21 6,18 6,83
Növekedési 1,18 1,30 7,34 6,22 6,90

* 2011. évi (dec./dec) infláció: 4,1%, 10 éves átlagos (dec./dec) infláció: 5,1%

2011 különös gazdasági év volt, a kedvezõtlen pénz- és tõ-
kepiaci körülmények mellett a Pénztár tartotta magát befek-
tetési filozófiájához, szemléletét továbbra is a közép-hosszú
távú szempontok vezérelték.

Portfólió           Klasszikus   Klasszikus     Kiegyen-      Kiegyen-    Növekedési  Növekedési
2011       2002-2011    súlyozott     súlyozott         2011        2002-2011

2011       2002-2011
Pénztár

AEGON 3,95 5,16 -0,38 5,42 -3,99 5,64
Allianz 4,91 5,45 0,39 5,73 -1,65 6,33
Aranykor 1,29 6,34 -1,16 5,77 -2,49 5,48
AXA 4,57 7,42 0,55 5,58 -2,07 4,62
Budapest 4,43 4,95 0,26 5,29 -2,26 5,64
Dimenzió 1,92 8,21 -0,2 7,26 -2,47 6,46
Életút "v.a." 6,7 8,75 8,54 8,47 8,96 7,87
Erste 4,39 7,07 2,51 5,78 0,57 4,61
Generali 4,64 6,21 -0,49 8,96 -4,61 9,78
Honvéd "v.a." 7,5 8,42 2,05 7,26 0,83 6,29
ING 2,76 6,4 -1,38 6,23 -4,73 6,21
MKB 5,64 6,66 1,89 6,54 0,85 6,34
OTP 4,53 7,24 -1,06 6,53 -7,89 4,78
Pannónia 4,3 6,92 3,72 7,21 1,18 7,34
Quaestor "v.a." 6,69 5,64 2,7 5,5 -6 6,06
Vasutas 3,45 7,11 0,55 6,87 -0,65 7,07

Sikeres évet zárt a Pannónia Nyugdíjpénztár

Vokony János
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A Villamosenergia-ipari Alágazati Párbe-
széd Bizottság (VÁPB) 2012. március 27-én
az ELMÛ-ÉMÁSZ budapesti, Váci úti szék-
házában tartotta soron következõ ülését,
melyen a munkáltatói oldal szóvivõje dr.
Janka Mária, a munkavállalói oldalé Gál Re-
zsõ volt.

A tárgyalásra a jóváhagyott napirendi pontok
szerint került sor:

l. VÁPB munkaterv, ülésterv
2. VÁPB 2012. évi keretfelhasználás
3. Európai Szociális Párbeszéd ülésein elfo-

gadott dokumentumok áttekintése
4. Sztrájk eljárási szabályok
5. "C" tarifával kapcsolatos kérdések
6. Egyéb kérdések

Gál Rezsõ közölte, a munkavállalói oldal ké-
szített egy, az ülések témaköreit nemzetközi,
országos és ágazati szintre lebontott elõzetes
tervezetet, melyet írásban is megküldött a
munkáltatói oldalnak. A szóvivõ szóbeli kiegé-
szítést is tett, javasolta, évente egy alkalommal
konzultáljanak energiapolitika témakörben,
különös tekintettel annak a foglalkoztatásra
gyakorolt hatására, - az EVDSZ-nek ezzel kap-
csolatban együttmûködési megállapodása van
az illetékes minisztériummal. Két változat le-
hetséges, az egyik egy konferencia megrende-
zése, melyre a munkáltatói oldalt is meghívják,
vagy szûkebb konzultáció, a minisztérium
képviselõjének meghívásával.

A munkavállalói oldal képviselõje fontosnak
ítélte a munka világát érintõ jogszabályalkotás
figyelemmel kisérését, így az Mt. hatályba lé-
pése elõtt konzultáljon a két oldal. Tárgyalni
kell az elégséges szolgáltatásokról a sztrájk-
szabályok keretében és megemlítette a már tel-
jesült, illetve a jelen ülésen megvitatásra kerü-
lõ témákat: bér- és szociális megállapodás, bér-
tarifa, a VÁPB mûködése, "C"tarifa, munkavé-
delmi együttmûködés, sportügyek.

A munkaadói oldal megtárgyalta az elõter-
jesztést és a következõket javasolták.

Energiapolitika kérdésben a szûkebb körû
konzultációt elfogadják. Javasolják, a VÁPB-
ülésre évente egy alkalommal, ebben az évben
szeptemberben hívják meg a minisztérium
képviselõjét és kérjen a két oldal áttekintést.
Dr. Janka Mária elmondta, az elégséges szol-
gáltatással kapcsolatban nincs folyamatban lé-
võ tárgyalás, a Magyar Energia Hivatallal két
évvel ezelõtt folytatott konzultáció megállapí-
tásaival egyetértenek és nem gondolják, hogy
reális ezt a témát napirendre venni. A munkál-
tatói oldal Gál Rezsõ javaslatát elfogadva az új
Mt. ágazatra gyakorolt hatásáról a VÁPB júni-
us 28-i ülésén tárgyalnak.

Az energiapolitika foglalkoztatásra gyako-
rolt hatásával kapcsolatban a munkavállalói ol-
dal elfogadta a munkáltatók javaslatát azzal,
hogy a kérdést a szeptember 26-i VÁPB ülésen
vitassák meg. Elfogadták az elégséges szolgál-
tatással kapcsolatos észrevételt is, eseti kon-
zultációt javasolva a folyamatban lévõ bírósági
tárgyalásról és javasolta az oldal az Mt. - KSZ -
VKSZ kérdéskörének megvitatását a június 28-
i ülésen. Dr. Szilágyi József EVDSZ elnökhe-

lyettes közölte, az elhangzottak alapján a mun-
kavállalói oldal elkészíti a végleges változatot.

A VÁPB 2012. évi keretfelhasználásával kap-
csolatban a munkavállalói oldal elfogadta a
munkáltatói módosító javaslatot, ezt követõen
az Európai Szociális Párbeszéd ülésein elfoga-
dott dokumentumok áttekintése napirendi
pont tárgyalására került sor. Gál Rezsõ el-
mondta, áttekintették a lefordított dokumentu-
mokat. Két témát javasolnak részletesebb meg-
vitatásra, egyik a vállalati szociális felelõsség
kérdésköre (brüsszeli dokumentumok, megál-
lapítások alapján végeznének elemzést az érin-
tett területen, megvizsgálva a hazai gyakorla-
tot, majd szakértõi vizsgá-
lat után készülne egy kö-
zös anyag, ágazati javaslat
a szociális felelõsségválla-
lásról, ajánlás szinten). A
másik téma az egészség,
biztonság, képzés kérdé-
sei, melyeket az elõzõhöz
hasonló módon az év vé-
géig lehetne feldolgozni.

Dr. Janka Mária el-
mondta, ilyen felvetés ko-
rábban nem történt, ez meglepte a munkálta-
tókat. Egy lépést tennének meg elõször, meg
kell ismerni az EU-s anyagokat (mi van az
ajánlásban, közös nyilatkozatban), meg kell
vitatni, mit ért alatta az egyik és a másik oldal.
Olyan témát javasolnak megvitatásra, mely kö-
zel áll a mai problémákhoz, ilyen például az
európai villamosenergia-ipar jövõbeni szak-
igénye. Gál Rezsõ pozitívnak tartotta a mun-
kaadói javaslatot, elfogadják, hogy elõször a
szakigény témakörét vizsgálják meg, a II. fél-
évben a szociális felelõsség kérdését tekintsék
át, a viszontválaszban azonban a munkáltatói
oldal közölte, lassítana a továbblépésben, ága-
zati érdekegyeztetés szintjén nincs felhatalma-
zása a VTMSZ-nek, hogy hatáskörét bõvítse,
túlnyúljon mûködési területén. Nem látnak
olyan irányt, hogy ajánlást tegyenek. A mun-
kavállalói oldal szóvivõje megjegyezte: „Rész-
ben nézetazonosság, részben véleménykü-
lönbség van a két oldal között. Menjünk el ad-
dig, amíg lehet…" 

Szünetet követõen dr. Janka Mária közölte,
elfogadják a javaslatot. Ha szakigény témában
a munkavállalói oldal elõzetesen készít egy
anyagot, azt a Szakképzési Bizottságnak meg-
küldik.

Sztrájk eljárási szabályok vonatkozásában
az egyeztetés korábban lezajlott, azonban a
munkáltatói oldal az 1.2 ponthoz még egy mó-
dosítást javasol - mondta dr. Janka Mária.
„Tisztázni kell, mire terjedjen ki az ágazati el-
járási rend. Vannak helyi megállapodások, van
sztrájktörvény és készítünk egy ágazati szabá-
lyozást. Hatáskörére vonatkozóan vita van ab-
ban, hol húzzuk meg a határt." A munkáltatói
oldal álláspontja - melyet írásban is megküldött
- azért szükséges az ágazati eljárásrend, mert
van ÁKSZ. Az ÁKSZ kikényszeríthetõségéért a
sztrájk eszközének is rendelkezésre kell állnia,
ugyanis az ágazati sztrájk fogalma az ágazati
munkaadó - ágazati munkavállaló közötti vita.

Gál Rezsõ elmondta, úgy gondolta, a kér-

dést már lezárták. Átnézik a munkáltatói oldal
javaslatát. Dr. Janka Mária viszontválaszában
közölte, ez most egy kivételes eset és konszen-
zus esetén lesz felhatalmazásuk az aláírásra.
Várhelyi Géza (VTMSZ) kiegészítésként közöl-
te, három kérdéskör volt, mely az eljárási sza-
bályok átadása után vetõdött fel, de tartalmi
változás csak az 1.2 pontnál merült fel. 

A "C" tarifával kapcsolatosan ha szabályo-
san értelmezik a jogszabályt, az méltatlan csa-
ládi helyzetet teremthet (pl. meghal az egyik
családtag, válás, élettársi kapcsolat, stb. ese-
tén). Kisebb jogszabályi módosítással az élet
adta problémákat meg lehetne oldani. Össze-

gezni kell a témákat, meg kellene
nyerni a minisztérium támogatá-
sát - mondta többek között dr. Jan-
ka Mária. Gál Rezsõ egyetértett a
felvetéssel, példaként említette,
hogy az élettársi kapcsolat problé-
mája már a kezdeteknél fennállt…
„Gyûjtsük össze a problémákat,
egyeztessünk a kormányzattal."
Dr. Szilágyi József a témához kap-
csolódva - megemlítve egyéb prob-
lémákat is - elmondta, a MAVIR

készített egy tervezetet, azt is figyelembe kell
venni. A minisztérium még most sem módosí-
totta a 2. sz. mellékletet technikai problémák
miatt. Az ügyintézõ megtette a felterjesztést, de
aláírás nem történt. Új, jogos igényt beterjesz-
teni nem lehet addig, míg nincs lezárva. 

A munkavállalói oldal szóvivõje elfogadta a
munkáltatói javaslatot. A munkavállalói oldal
részérõl dr. Szilágyi József koordinálja a fel-
adatot.

Az egyéb kérdések napirendi pontban az
ágazati megállapodások - bértarifa, bérmegál-
lapodások tartalma, 2012. évi bér- és szociális
megállapodás - kiterjesztésérõl hangzott el tá-
jékoztatás. Dr. Szilágyi József elmondta, mind-
ezeket elektronikus úton kell kezdeményezni,
elõször regisztrálni kell és bejelenteni a módo-
sítást, csak utána lehet elindítani a kiterjeszté-
si eljárást. Gond van az elektronikus rendszer-
rel, de a VÁPB titkárának közremûködésével a
kiterjesztés várhatóan a következõ ülésig meg-
oldható.

Utolsó napirendi pontban Gál Rezsõ tájé-
koztatást adott, hogy egy magyar-norvég pá-
lyázaton - melyet április 20-ig kell benyújtani -
szeretne részt venni az EVDSZ, a BDSZ és a
MOL Bányász Szakszervezet. A pályázat té-
mája a munka világa, szociális párbeszéd, té-
magazda az EVDSZ-nél Árkovics István. Van
olyan részprogram, amelyben számítanak a
munkáltatói oldal közremûködésére.

Támogatjuk a pályázat benyújtását - közölte
dr. Janka Mária. Gál Rezsõ köszönetét fejezte
ki a munkáltatói oldalnak az együttmûködé-
sért. - k -

Nemzetközi programok
Az EMCEF (Európai Bánya-, Vegyi- és Energiaipari
Szakszervezetek Szövetsége) 2012. május 15-én tartja
V. Kongresszusát Brüsszelben, amely egyben a Felosz-
lató Kongresszusa is lesz, mivel több éves szoros
együttmûködés után az EMF (Európai Fémipari Szak-
szervezetek Szövetsége), az EMCEF és az ETUF:TCL
(Európai Textil, Ruházati és Bõripari Szakszervezetek
Szövetsége) egyesítik erõiket, és 2012. május 16-án
megtartják az EIWF (European Industrial Workers'
Federation - Ipari Szakszervezetek Európai Szövetsé-
ge) Alakuló Kongresszusát.

A tagszervezeteknek legkésõbb 2012. április 15-ig
regisztrálniuk kellett online.
A Brüsszelben tartandó program:

EMCEF elnökségi ülés és VB ülés 2012. május 14.
EMCEF feloszlató kongresszus 2012. május 15.
EIWF új szövetség alapító kongresszus 2012. május 16.
A VÁPB részérõl Rabi Ferenc elnök és Pápis László

(BDSZ) vesz részt a május 14-16-i programokon, Gál Re-
zsõ elnök (EVDSZ) pedig a május 15-16-i programokon.

Az E.ON csoport újabb 
segítsége a számlafizetési 

gondokkal küzdõ ügyfeleknek
Az E.ON csoport az idei télen két alkalommal is önkéntes
kikapcsolási moratóriumot hirdetett. Elõször az ünnepek
ideje alatt a családok békés ünneplésének segítése céljá-
ból, a második alkalommal pedig a nagy hidegre való te-
kintettel döntött úgy a társaság, hogy idõszakosan felfüg-
geszti a számlatartozás miatti kikapcsolásokat. Ez a válla-
lás mind az áram- és gázszolgáltatást igénybe vevõ lakos-
sági ügyfelekre vonatkozott.

Az elmúlt idõszak tapasztalatai azt mutatják, hogy az
ideiglenes illetve hosszú távú számlafizetési nehézséggel
küzdõ ügyfelek jelentõs részének egyre nagyobb gondot
okoz a felhalmozott tartozás rendezése. Az E.ON csoport
megvizsgálta annak lehetõségeit, hogy miként tudja meg-
könnyíteni ügyfelei számára ezen tartozások rendezését.
Döntésük szerint egy akció keretén belül, az igénylési fel-
tételek könnyítésével, kiszélesítik azoknak az ügyfeleknek
a körét, akik részletfizetést igényelhetnek. Ezt a március
15. és június 15. között igényelhetõ méltányossági részlet-
fizetési lehetõséget a lakossági fogyasztóinak ajánlja fel a
társaság, melynek igénybevételével az érintett ügyfelek
könnyebben rendezni tudják tartozásukat.

A méltányossági részletfizetési lehetõség nem csak azok-
nak az ügyfeleknek jelent segítséget, akik ezen akció kereté-
ben az eddigi 4 hónapnál hosszabb idõre kaphatnak részlet-
fizetési lehetõséget, hanem azoknak is azonnali segítséget
nyújt, akik közvetlenül kikapcsolás elõtt állnak. Amennyi-
ben a kikapcsolás elõtt álló ügyfelek lejárt esedékességû tar-
tozásuk 50%-át egy összegben megfizetik, a fennmaradó
részre a szolgáltató 3 havi részletfizetési lehetõséget biztosít.

Az érintett ügyfelek a részletfizetési lehetõségrõl továb-
bi információt a telefonos ügyfélszolgálaton keresztül, il-
letve a személyes ügyfélszolgálati irodákban kérhetnek.

– Százhetven év után a világban a Ganz
név ma is egyet jelent a magyar mérnö-
ki tudással és innovációval - jelentette ki
Kóti Lóránt, a Ganz Engineering és
Energetikai Gépgyártó Kft. kommuniká-
ciós vezetõje a cég sajtótájékoztatóján,
március 30-án, Budapesten. A cég elkö-
telezett a magyar ipar szellemi öröksé-
gének megõrzése iránt, ezért vállalta,
hogy megõrzi, rendszerezi és digitali-
zálja a Láng Gépgyár hagyatékát, a
mintegy 60 köbméter mennyiségû tech-
nikatörténeti dokumentumgyûjte-
ményt.

A mûszaki hagyaték olyan jelentõs hagyo-
mány és szellemi örökség, melyet szakem-
berek segítségével megmentve biztosítja a
fennmaradást az utókorra - a mûszaki raj-
zok között repülõgép és tengeralattjáró al-
katrészek rajzai, ipari alkatrészek doku-
mentációja, a magyar mérnöki tudomány
gyöngyszemei találhatók meg. A Ganz
EEG Kft. saját rajztárát ajánlotta fel, ahol
egyetemista önkéntesek, illetve a Láng és
Ganz nyugdíjas mérnökei bevonásával
rendszerezik, digitalizálják a dokumentu-
mokat és gondoskodnak az állagmegóvás-
ról is.  

A sajtótájékoztató után a Nukleáris Új-
ságíró Akadémia (jelen írás szerzõje is - a
szerk.) képviselõi megtekintették a Ganz
gyárat is. Markó Géza termelési igazgató
vezette körbe a látogatókat, bemutatva
azokat a termékeket, melyeket az üzem

dolgozói világszínvonalú minõségben állí-
tanak elõ. – Most már csak termelni kell-
jelentette ki az igazgató és tájékoztatott,
hogy a cég új ügyvezetõjével egyetértés-
ben szeretnék bõvíteni a szakmunkás, a
logisztikai és a mérnöki állományt is, hogy
a hamarosan három mûszakban termelõ
gyár visszakapja régi fényét. Az üzemet lá-
togató csoport láthatta az ódon falak kö-
zött a hatalmas szivattyúkat, az atom-
erõmûvi berendezéseket, olajipari beren-

dezéseket többek között, melyek a világ
számos helyén mûködõ üzemekbe kerül-
nek majd. 

A Ganz EEG Kft.-nek jelenleg is jelentõs
megrendelései vannak, mint például a Le-
ningrádi Atomerõmû 2-es blokk átrakó

részegységei, Rosztovi Atomerõmû 3-as
blokk - 9 szivattyúja, a Dukovany Atom-
erõmû 1-2 blokk átrakógép rekonstrukció-
ja, a Rosztovi Atomerõmû 4-es blokk, a
Mohi Atomerõmû 1-2 blokk átrakóberen-
dezés.                                                  -lyv-
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Az elõzetes megállapodásnak megfelelõen
a VÁPB munkáltatói oldala megküldte a
munkavállalói oldalnak az Eljárási szabá-
lyok villamosenergia-ipari ágazati sztrájk
esetén címû javaslatát 2012. márciusában.

„„KKöözzööss  aakkaarraatt,,  hhooggyy  vviisssszzaakkaappjjaa  rrééggii  fféénnyyéétt”” Láng Gépgyár
Egykori nagyvállalat, a ma-
gyar ipar történetének egyik
kiemelkedõ jelentõségû gyára
volt. Fontos szerepet játszott a
hazai erõmûvek, ipari és köz-
lekedési vállalatok korszerû
erõgépekkel, turbinákkal, il-
letve dízelmotorokkal történõ
ellátásában. Magyarországon
elsõként kezdte meg a gõztur-
binák gyártását. Az ország-
ban elsõként a Láng-gyárban
állítottak elõ dízelmotorokat
vasúti vontatás céljára. A
nagy múlttal rendelkezõ Láng
Gyár 2000-ben szûnt meg,
jogutódjai az ABB, majd az
Alstom. 

Ganz Engineering és Energetikai Gépgyártó Kft. (Ganz EEG Kft.)
A Ganz Holding, mely a Ganz Ábrahám által alapított cég utódai, az ország
egyik legnagyobb nehézgépgyártójának vegyesvállalata, mely jelenleg 49%-ban
a tulajdona. Szivattyúkat, vízturbinákat gyárt, illetve atomerõmûvi berendezé-
seket, a nyomott vizes reaktorok fûtõelem-kötegeinek mozgatását végzõ kazet-
taátrakó berendezéseket, az átrakási technológiához kapcsolódó különféle vizs-
gáló és átrakó eszközöket készít. A gyáróriás a Ganz innovációs hagyományait
folytatja, melyet jelez, hogy 2009-ben a cég új, kettõs beömlésû szivattyúcsalád-
ja megkapta a magyar Innovációs Nagydíjat.

Atomenergomas Nyrt.
Több mint negyven orosz és
külföldi atomenergatikai gép-
gyártó cégbõl áll a társaság-
csoport, magyar érdekeltsége
a Ganz EEG Kft., melynek
51%-ban tulajdonosa. Huszon-
hétezer alkalmazottat foglal-
koztat több országban. Válla-
latai az orosz atomerõmûvek
számára egyedüliként gyárta-
nak gõzfejlesztõt, gyorsneut-
ron-reaktorok számára reak-
tortartályt, fõkeringetõ szi-
vattyúkat.
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Az MVM Csoport elõször mutat-
kozik be a hallgatóknak a felsõok-
tatási intézmények állásbörzéinek
keretében.

MVM Energia 2.0 Pont Veled!
programsorozattal tavasszal nyolc
egyetemre látogat el a Magyar Vil-
lamos Mûvek. A részvétel célja -
az alternatív energiaforrások be-
mutatása és népszerûsítése mel-
lett-, hogy az egyetemista és pálya-
kezdõ közönség megismerje a
cégcsoport tevékenységét, a válla-
lati kultúrát, a társaság legfõbb ér-
tékeit, mint amilyen a kimagasló
szakmai fejlõdési lehetõség, a sta-
bilitás vagy éppen a kreativitás.

Az MVM Energia 2.0 interaktív
kamionjával az egyetemi állásbör-
zék mellett könnyûzenei fesztivá-
lokon is találkozhatnak a fiatalok.

- Mi a célja az MVM Energia 2.0
egyetemi roadshow-nak?

- A nyolcállomásos egyetemi
roadshow egyik célja a munkaerõ-
toborzás, szeretnénk bemutatni a
cégcsoportot a 18 és 25 év közötti
pályakezdõ és még egyetemista fi-
ataloknak. A roadshow során be-
mutatjuk a teljes vállalatcsoportot,
hiszen fontosnak tartjuk, hogy ne
csak egy-egy tagvállalatunkat is-
merjék, hanem nemzeti és regio-
nális szinten is meghatározóvá
válni kívánó energetikai vállalko-
zásként tekintsenek ránk, amely
olyan nagyszabású fejlesztéseket
tervez, mint a Paksi Atomerõmû
bõvítése. A jövõ jól képzett mun-
kavállalóinak tehát érdemes szá-
molniuk az MVM Csoporttal.

A másik célunk a társadalmi fe-
lelõsségvállalás, a megújuló ener-
giaforrásokat népszerûsítjük az ál-
lásbörzéken, könnyûzenei feszti-
válokon. Nagyon fontosnak tart-
juk, hogy a fiatalok tudatos ener-
giahasználók legyenek. A road-
show állomásain látványos eszkö-
zökkel mutatjuk be, mennyi ener-
giát kell termelni kerékpárral pél-
dául a teavíz felforralásához vagy
egy játékautó mozgatásához, illet-
ve fontos eleme a Paksi Atomerõ-
mûvet bemutató kiállítótér is, hi-
szen az erõmû hazánkban jelen-
leg és a tendenciákat tekintve is az
energiaellátás legalacsonyabb ér-
tékesítési áron termelõ egysége,
hosszú távon a versenyképes árú
villamosenergia-ellátás biztosítá-
sának és a CO2 kibocsátás csök-

kentésének hatékony eszköze.
Mivel a jövõben egyre nagyobb
szerepe lesz a megújuló energia-
forrásoknak, az MVM Csoport is
lépést tart a változásokkal.

- Milyen nagyobb projektekhez
keresnek idén munkatársakat?

- Tavaly a gázipari üzletágban
indultak el nagyberuházások, a
magyar-szlovák gázvezeték és a
Déli Áramlat építésében is részt
vesz a cégcsoport egyik tagja, a
Magyar Gáz Tranzit Zrt. 

Távközlési vállalatunk az MVM
NET Zrt. idén kezdte meg mûkö-
dését, elsõsorban optikai hálózat
üzemeltetésével foglalkozik. A
Paksi Atomerõmû bõvítéséhez is
különálló társaságot tervezünk lét-
rehozni, amelynek az elõkészítés,
a tendereztetés, a mûszaki admi-
nisztráció lesznek idén a fõ felada-
tai. Mindegyik nagy projektünk-
höz keresünk munkaerõt. A beru-
házások is jelzik: hosszú távú nö-
vekedési pályán van a cégcsoport.
Mivel idén stratégiai átalakítást is
tervezünk, a cégcsoport központ-
jába is fel fogunk venni munkatár-
sakat.

- Milyen elõnyökkel jár, ha vala-
ki az MVM cégcsoportnál vállal
munkát?

- A magyarországi piacon egye-
dülálló szakmai fejlõdési lehetõsé-
get kínálunk, alkalmazottaink
részt vehetnek a növekedési stra-
tégiánk kialakításában, új techno-
lógiák fejlesztésében, rengeteg
szakterületen kipróbálhatják ma-
gukat. Állami tulajdonú vállalat-
ként erõs és biztonságos hátteret

nyújtunk a munkavállalóknak,
akik hosszú távra tudnak tervezni
vállalatainknál, és ha változásra
vágynak, adott számukra a lehetõ-
ség, hogy a cégcsoporton belül
más munkakörökben is dolgoz-
hassanak. Emellett széleskörû ok-
tatási és juttatási csomagot kíná-
lunk a számos területen.

- Milyen területekre keresnek
munkaerõt? Milyen hátérrel ren-
delkezõ pályakezdõknek érde-
mes jelentkezni?

- Gazdasági és mûszaki terüle-
ten végzetteket is várunk a cégcso-
porthoz, körülbelül fele-fele
arányban. A mûszaki diplomával
rendelkezõk sokféle szakterületre
jelentkezhetnek, a gazdasági vég-
zettségûeket elsõsorban a keres-
kedelem, a HR, valamint a pénz-
ügyi-számviteli területen tudjuk
alkalmazni. Kelet-közép-európai
regionális vállalatként fontosnak
tartjuk, hogy a jelentkezõk jó
nyelvtudással rendelkezzenek. A
korábbi munkaerõ-piaci tapaszta-
lat szintén elvárás. Hozzáteszem,
a cégcsoportnál nagy szerepe van
a belsõ képzéseknek, a cégen be-
lül neveljük ki az utánpótlást jól
átgondolt szakmai képzés kereté-
ben. Ezeken a képzéseken kötele-
zõ a részvétel, a munkavállalók
szaktudását folyamatosan ellen-
õrizzük belsõ vizsgarendszerünk-
kel.

- Mennyire érzékelik a mérnök-
hiányt a munkaerõ-piacon?

- Valóban nehéz elegendõ szá-
mú, megfelelõ háttérrel rendelke-
zõ mérnököt alkalmazni, de nem

lehetetlen. Számunkra leginkább
az atomenergia területén van
szükség többletráfordításra, a jó
szakemberek megtalálásához.

- Hány alkalmazottat keresnek
jelenleg?

- Körülbelül 100 fõt szeretnénk
felvenni, most elsõsorban a gázke-
reskedelmi, gázszállítási üzletág-
ba.

- A pályakezdõ pozíciók mellett
milyen más karrierlehetõséget
ajánlanak?

- Az év második felében gya-
kornoki programot is indítunk,
amelynek keretében a legtehetsé-
gesebb diákoknak hosszú távú ál-
láslehetõséget is biztosítanánk.
Terveink között szerepel egy te-
hetségmenedzsment program ki-
alakítása, amely rotációs rendszer-
ben ismertetné meg rövid betanu-
lási idõvel a résztvevõket a külön-
bözõ szakterületekkel, a program
befejeztével mindenki abban a
munkakörben helyezkedne el,
amely számára a legmegfelelõbb.
Közülük kerülnének ki a cégcso-
port jövõbeli vezetõi is.

- Könnyebb vagy nehezebb álla-
mi tulajdonú cégként versenyez-
ni a munkaerõért?

- Elõnyös kombinációnak szá-
mít, hogy állami hátterû cégcso-
portként stabil és kiszámítható
vállalataink mûködése, ugyanak-
kor aktív és jelentõs szereplõi va-
gyunk a versenypiacnak, rengeteg
lehetõséggel a szakmai kihívások-
ra, tapasztalatszerzésre.

- Vonzó terület a fiatal munka-
vállalók számára az energia-
ipar? Mennyire érdeklõdnek az
alternatív energiaforrások iránt?

- A jelentkezések száma alapján
vonzónak találják, elsõsorban
azért, mert rendkívül stabil ipar-
ágról van szó. Az alternatív ener-
giaforrások iránt a jövõben fog fel-
erõsödni az érdeklõdés, de már
most érzékelhetõ, hogy egyre na-
gyobb teret nyernek az energia-
iparon belül. A felsõoktatási tan-
anyagokban nem olyan régóta
szerepelnek a megújuló energia-
források, néhány év múlva azon-
ban sokkal nagyobb érdeklõdés
övezi majd a kérdést.

(Megjelent a Napi Gazdaságban)

A Magyar Energia Hivatal határo-
zatban tanúsította, hogy a MAVIR
Magyar Villamosenergia-ipari Át-
viteli Rendszerirányító ZRt. az
uniós szétválasztási szabályok-
nak megfelel - ezzel lezárult a
mûködési modellváltás több mint
kétéves folyamata.

Az Európai Unió úgynevezett 3.
Energiacsomagjához igazodva - a
2009/72/EK Irányelv alapján az Or-
szággyûlés által elfogadott VET-mó-
dosításnak megfelelõen - a MAVIR
ZRt. 2011. május 30-án benyújtotta
Tanúsítási Kérelmét a Magyar Ener-
gia Hivatal (MEH) részére, amely
azt véleményezés céljából az Euró-
pai Bizottságnak (EB) megküldte.
Az EB magyar kérelemmel kapcso-
latos véleményét 2011. december 15-
én vette kézhez a MEH, ezzel a
MAVIR ITO-modell szerinti tanúsí-
tásának EU-szintû szakasza lezá-
rult. A MEH az EB véleményét is fi-
gyelembe véve folytatta eljárását,
amelynek keretében az MVM Cso-
port és a MAVIR mûködésében több
változás is történt.

Az MVM Zrt. az Országgyûlés
akaratának teljesítése érdekében

meghozta mindazon döntéseket,
amelyek a MAVIR számára lehetõvé
tették a tanúsítással kapcsolatos fel-
adatok maradéktalan ellátását. Az
MVM Csoport valamennyi érintett
tagja aktívan részt vett a MEH által
lefolytatott közigazgatási eljárás-
ban.

A MAVIR megszüntette az ún.
vertikálisan integrált vállalkozással
(VIV)  kötött számviteli és informa-
tikai szolgáltatások nyújtására vo-
natkozó megállapodásait, leválasz-
totta informatikai és biztonsági hoz-
záférési rendszereit, valamint be-
rendezéseit és épületeit, gondosko-
dott a VIV által megbízottól eltérõ
könyvvizsgáló kiválasztásáról, mó-
dosította alapszabályát és intézke-
dett az uniós szétválasztási elõírá-
sok betartásáért felelõs tisztviselõ -
az ún. Megfelelési Ellenõr - kineve-
zésérõl.

A tanúsítási folyamat során tett
intézkedések eredményeként a
MAVIR a jogszabályban elõírt határ-
idõre eleget tett a megfelelõség kívá-
nalmainak, sikeresen teljesítve ez-
zel a magyar Országgyûlés és az
Unió által meghatározott elõíráso-
kat. (2012. március 21.)

Háttér-információ
– az Európai Parlament és a Tanács 2009. jú-

lius 13-án elfogadta a 2009/72/EK irányel-
vet (Direktíva, Irányelv) a villamos energia
belsõ piacára vonatkozó közös szabályok-
ról és a 2003/54/EK irányelv hatályon kívül
helyezésérõl. Az Irányelv 2009. augusztus
14-én került kihirdetésre.

– az Irányelv az átviteli rendszerirányítási te-
vékenységnek a villamosenergia-termelés-
tõl, kereskedelemtõl és elosztástól való szét-
választására három lehetséges modellt
(TSO, ISO, ITO) szabályoz. 
● TSO modell (Transmission System Ope-

rator): teljes tulajdoni szétválasztás 
● ISO modell (Independent System Opera-

tor): a vertikálisan integrált villamos-
energia-ipari vállalkozáson kívüli átviteli
rendszerirányító nem rendelkezik az át-
viteli hálózat- és rendszer tulajdonjogá-
val, de felelõs az azzal kapcsolatos fel-
adatok ellátásáért

● ITO modell (Independent Transmission
Operator): a vertikálisan integrált villa-
mosenergia-ipari vállalkozáson belül az
átviteli rendszerirányító rendelkezik az át-
viteli hálózat- és rendszer tulajdonjogával 

– az Irányelv hazai implementációjaként 2011.
évi XXIX. törvényként kihirdetésre került a
Villamos Energia Törvény (VET) módosítása,
amelyben rögzítésre került, hogy a MAVIR
ZRt. új Irányelv szerinti Tanúsítási Kérelme
beadásának határideje 2011. május 31.

A Paksi Atomerõmûben az idei fõjavítási
idõszak az ütemezés szerint április 1-jétõl
szeptember végéig tart. 

Elsõként az 1. blokk fõjavítási munkáira kerül
sor. A 2. blokk fõjavítása júliusban kezdõdik,
és ennél a blokknál az idei évben lesz egy
együttes leállás az 1. blokkal, mintegy hat na-
pig. 

„A 2. blokkon nagyon nagy munka lesz a
tápvíz-szabályzó Babcock szelepeknek a cse-
réje, amely kiemelt feladatunk a szekunder-
körben. A turbinákon, illetve kapcsolódó be-
rendezéseken a szokásos éves kisjavítási tevé-

kenységet fogjuk végrehajtani - nyilatkozta
Zsoldos Ferenc karbantartási igazgató. Az üte-
mezés szerint májusban a 4. blokkon lesz a
következõ leállás. Sorrendben a 3. blokk az
utolsó a karbantartási idõszakban. Itt a fõjaví-
tás szeptember elsejével kezdõdik. Jelentõs
feladat lesz az 5/1. és a 6/2. csapágy javítása,
ill. az osztósík kifújások rendbetétele.

Az elmúlt évben a fõjavítások kevesebb
mint 160 napot vettek igénybe - hangsúlyozta
Mittler István kommunikációs igazgató. - Ez
nagy szerepet játszott abban, hogy az erõmû
teljesítmény-kihasználási tényezõje nagyon
jó, közel 90 százalékos volt.

MÁSODIKAT FEKTETIK
Az irányítórendszerek jelenleg folyó átállítása után a nyár folyamán
az Északi Áramlat második gázvezetékének lefektetése és csatlako-
zása következik. Az üzembe helyezés a tervek szerint az év végéig
megtörténik.  Az Északi Áramlat elsõ szakasza november óta 3,5
milliárd köbméter gázt szállított a Gazprom Export felügyelete alatt
Oroszországból Németországba. A Déli Áramlat elõkészületei során
létrehozták az európai gázexportot célzó vezetéki vállalkozás feke-
te-tengeri szakasza lefektetésére alapított társaság igazgatóságát. A
közelmúltban a német Wintershall és a francia Electricité de France
is hivatalosan csatlakozott a vállalkozáshoz.

KEVESEBBET TERMELTEK
A világ atomerõmûveiben termelt villamos energia mennyisége
2011-ben 2518 TWh volt, ami 4,3 százalékos csökkenést jelent, elsõ-
sorban a Fukushima atomerõmûben történt balesetet követõen Ja-
pánban leállított blokkok és a régebbi német blokkok bezárása mi-
att. A Nemzetközi Atomenergia Ügynökség adatai alapján a világon
üzemelõ blokkok súlyozott rendelkezésre állási tényezõje 2011-ben
78,7 százalékra csökkent az egy évvel korábbi 81,0 százalékról. Elte-
kintve a japán és a német blokkoktól, egy további reaktort állítottak
le 43 évnyi mûködés után Angliában. 2011-ben hat új erõmûvi blokk
kapcsolódott a hálózatra: Kínában a Lingao II-2 és a Qinshan II-4, In-
diában a Kaiga-4, Iránban a Bushehr és Oroszországban a Kalinin-4
blokk, összesen 4014 MW beépített teljesítménnyel. 2011 júliusában
hálózatra kapcsolódott a kínai kísérleti gyorsreaktor. Hivatalosan két
új blokk építése kezdõdött el 2011-ben, májusban Pakisztánban a
340 MW teljesítményû nyomottvizes Chashma-3 és júliusban Indi-
ában a 700 MW-os nehézvizes Rajasthan-7. (Forrás: Energiainfó)

SZUBVENCIÓT KÉRNEK
Több uniós ország, köztük Nagy-Britannia és Franciaország is je-
lezte, hogy Brüsszelnek nemcsak a megújuló energiaforrások kiépí-
tését kellene támogatnia, hanem a nukleáris beruházásokat és fej-
lesztéseket is, azaz szubvenciókat kérnek új atomenergetikai fejlesz-
téseikre. Amennyiben a kérést kedvezõen fogadja az EU és a támo-
gatás életbe lép, az Magyarország számára is jelentõs elõnyökkel jár-
hat a paksi atomerõmû bõvítésénél.

TISZTELET A MASAT-1-NEK
ÉS ALKOTÓINAK

Április 12-én a BME zsúfolásig megtelt Q épületének aulájában be-
mutatták az MNB által kiadott négyzet alakú 1000 forint névértékû
emlék-fémezrest és a Magyar Posta bélyegét. A bélyegkép fõmotívu-

ma a MASAT-1, amely-
nek hátterében a Föld és
a nemzeti lobogó látható.
Magyarország elsõ mû-
holdját, mely egykilós,
tízszer tíz centiméteres
kocka, február 13-án in-
dította  útjára és a kifo-
gástalanul üzemelõ mû-
holdat a nemzetközi tu-
dományos élet képviselõi

valamint a rádióamatõrök folyamatosan figyelemmel kísérik. „Világ-
raszóló siker fûzõdik hallgatóink és munkatársaink nevéhez. A
MASAT-1, illetve az érme és a bélyeg hírét viszi a Mûegyetem szak-
mai tevékenységének, képzésének és kutatásának is" - fogalmazott
az ünnepségen Péceli Gábor rektor.

ENERGIAPOLITIKAI HÉTFÕ ESTÉK
Energiapolitikai Hétfõ Esték következõ, május 14-i elõadását Feny-
ves Iván tartja A szén jövõje, mint erõmûvi alapenergia-hordozó
címmel, 17 órai kezdéssel a Budapest V., Veres Pálné utca 10. szám
alatt, az I. emeleti helyiségben. A rendezvényre a téma iránt érdek-
lõdõket hívja és várja az Energiapolitika 2000 Társulat.

RRRR öööö vvvv iiii dddd eeee nnnn

Egyetemi roadshow-val népszerûsíti a fiatalok 
körében a megújuló energiákat Magyarország

legnagyobb energetikai vállalatcsoportja
Interjú Fluck Benedekkel, az MVM Zrt. humán erõforrás vezérigazgató-helyettesével

SSIIKKEERREESSEENN  LLEEZZÁÁRRUULLTT  AA  MMAAVVIIRR  TTAANNÚÚSSÍÍTTÁÁSSAA
MEGFELEL AZ UNIÓS ELÕÍRÁSOKNAK A MAGYAR ÁTVITELI RENDSZERIRÁNYÍTÓ
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ATOMREAKTOR-FEJLESZTÉS
Új típusú, új generációs atomreak-
tor kifejlesztésén dolgozik egy cseh-
szlovák-magyar konzorcium. A mun-
kában a három ország atomkutató
intézetei vesznek részt. A reaktor
egyes elemei teljesen újszerû anya-
gokból állnak és új lesz a fûtõanyag
is. - Pillanatnyilag arról folyik a vita,
hogy ezt a reaktort a dél-morvaorszá-
gi Dukovanyban vagy más helyszí-
nen építsük-e fel - mondta Alex John,
a Prága melletti Rezben mûködõ
Atomkutató Intézet (ÚJV) vezérigaz-
gatója március végén. Hozzátette: az
új típusú atomreaktor építése legko-
rábban 2025-ben kezdõdne el és az a
helyi atomreaktorok utóda lehetne.

MÛKÖDIK AZ ÖTÖS BLOKK
Mintegy egy hónapos nagyjavítást
követõen április 12-én megkezdõdött
a Mátrai Erõmû ötös blokkjának
üzembe helyezése. A nagyjavítás cél-
ja a blokki berendezések üzembiz-
tonságának fenntartása, a tervezett
normatív javítások elvégzése volt.

BIOMASSZA-ERÕMÛ ÉPÜL
A Sajóbábonyi Ipari Parkban bio-
massza-erõmûvet épít a Kiserõ
Energiaszolgáltató Kft., mely a 300
millió forintos beruházáshoz 150
millió forintos uniós támogatást ny-
ert el. A most induló beruházással
az eddig felhasznált földgáz jelentõs
részét megújuló energiaforrással
váltják ki. Az épülõ kazánházban
helyet kap egy korszerû 5 ton-
na/óra teljesítményû gõzfejlesztõ
kazán, melynek fûtését egyrészt a
szomszédos biodízel alapanyagot
gyártó társaság napraforgó feldolgo-
zásából megjelenõ mellékterméké-
vel, napraforgóhéjjal, valamint
faaprítékkal oldják meg. Beszerez-
nek egy tüzelõanyagot elõállító be-
rendezést és egy adagoló-tároló
csarnokot is építenek.

IIII NNNN NNNN EEEE NNNN ----
OOOO NNNN NNNN AAAA NNNN

A magyar sajtó napján adták át 
az Atomerõmû Urántoll díját

Az elmúlt évek hagyományaihoz híven az idei évben is kö-
zösen szervezte meg Pakson a magyar sajtó napját Paks
Város Önkormányzata és a Paksi Atomerõmû Zrt. (PA
Zrt.). A rendezvényt 2012. március 14-én az Erzsébet Nagy
Szállodában tartották, ahol az ünnepi megemlékezést kö-
vetõen átadták a PA Zrt. által alapított Urántoll díjat.

A rendezvényen Hajdú János, Paks város polgármestere
köszöntötte a résztvevõket, akik között a helyi és regioná-
lis sajtó képviselõi, valamint az Urántoll korábbi díjazottai
is jelen voltak. Az ünnepségen a paksi II. Rákóczi Ferenc
Általános Iskola diákjai adtak mûsort.

A köszöntõk után Hamvas István, a PA Zrt. vezérigazga-
tója adta át az erõmû újságírói elismerését, az Urántollat az
idei év díjazottjának, B. Horváth Lillának.

B. Horváth Lilla a Világgazdaság újságírója. Nagy szak-
mai múlttal, gyakorlattal rendelkezik. Munkája során szé-
leskörû ismeretet, áttekintést szerzett a hazai energiaipar-
ról, amit a Világgazdaságnál már két ízben is az év újság-
írója kitüntetéssel ismertek el. Gazdasági napilapos mun-
kája mellett szerkeszti a Világgazdaság havonként megjele-
nõ Energia mellékletét, és gondozza a lap online változatá-
nak energia alrovatát is. Hosszú ideje figyelemmel kíséri a
Paksi Atomerõmûvel kapcsolatos eseményeket. Írásain ke-
resztül hitelesen, tárgyilagos módon közvetíti az Atomerõ-
mû híreit, az erõmûben folyó tevékenységet. Munkájával
hozzájárul, hogy az országos médián keresztül valós képet
kapjon a lakosság az Atomerõmû mûködésérõl. 

Az Urántoll díjat az erõmû 1992-ben alapította azzal a
céllal, hogy évente egy alkalommal elismerésben részesít-
sen egy, az atomenergia békés célú alkalmazásáról, a Pak-
si Atomerõmûrõl hosszú idõn keresztül tényszerû tájékoz-
tatást adó újságírót. A díj egy reprezentatív, márkás töltõ-
toll, melyet az adományozó „Paksi Atomerõmû Zrt.” neve
gravírozott formában díszít. A kitüntetett a töltõtoll mellé
névre szóló oklevelet kap. Lovásziné Anna

A Bakonyi Erõmû ZRt. szakmai üzemlátoga-
tásra fogadta az MVM Partner Energiakeres-
kedelmi ZRt. és az MVM Trade ZRt. fiatal
munkavállalóinak csoportját április elején
és április 11-én. Az üzembejárás során a lá-
togatók a tájékoztató elõadások után megte-
kintették a telephely részlegeit. 

A látogatáson részt vevõk beszámoltak az erõ-
mûben tapasztaltakról. Az erõmû fõ tevékenysé-
ge a megújuló és a fosszilis tüzelõanyagokból
elõállított villamos energia, illetve Ajka Kandó
Kálmán lakótelepének távhõvel való ellátása. A
villamosenergia-termelésen kívül az Ajkai Hõ-
erõmûben folyik fémszerkezet gyártás, mérõ-
mûszerek, fûtõberendezések, kemencék gyártá-

sa, ipari gépek és berendezések üzembe helye-
zése, többek között. A tájékoztatón elhangzott,
hogy az erõmû nagy hangsúlyt fektet a környe-
zetvédelemre. Az itt végbement beruházások
többsége a légszennyezés csökkentésére irá-
nyult, ezért számos programot valósítottak meg.

A részt vevõ fiatalok meghatározó élmé-
nyekkel tértek haza, útikalandban is volt ré-
szük, megtapasztalhatták a két üzem - Bakonyi
Erõmû és Ajkai Hõerõmû - közötti szemmel lát-
ható különbségeket, magas létrákon küzdötték
le félelmeiket és számos kis  részletet tapasztal-
hattak meg az elméleti ismertetõk után. A szer-
vezõk kérdõíves felméréssel le is ellenõrizték a
résztvevõk tudását utólag, melynek tétje is volt.

Gy. E.

1%
A köz és a rászorultak javára segítsen Ön is adója 1%-ával!

EGYMÁSÉRT - EGYÜTT
ALAPÍTVÁNY

A villamosenergia-iparban mûködõ Egymásért – Együtt
Alapítvány által Ön is segíthet:

Az Alapítvány munkájával hozzájárul ahhoz, hogy segítse a

– balesetet szenvedett

– foglalkozási betegségben szenvedõ

munkavállalókat és hozzátartozóikat.

– Elhalálozás esetén a hozzátartozóknak nyújt anyagi

és igény szerint természetbeni támogatást.

Adóbevallásának elkészítésekor gondoljon az iparágban

dolgozó rászorultakra és hozzátartozóikra és az 

EGYMÁSÉRT - EGYÜTT ALAPÍTVÁNY adószámát 

és nevét írja a kedvezményezettet jelölõ rubrikába:

EGYMÁSÉRT - EGYÜTT ALAPÍTVÁNY
Köszönjük támogatását!

Számos megmozdulás, vírusvideó, Face-
book oldal és rengeteg jó, megvalósult öt-
let után már közel 8000 taggal büszkél-
kedhet a Pécsi Tudományegyetem Alum-
ni Szervezete, mely a világ különbözõ
pontjain élõ, itt végzett öregdiákokról
sem feledkezett meg.

A tavalyi év utolsó hónapjaiban zajló
népszerûsítõ és tagtoborzó kampány
olyan kreatív elemeket tartalmazott, me-
lyeknek híre eljutott az alma matert rég
elhagyókhoz is. A rengeteg elképzelés kö-
zül az egyik legmaradandóbb, a még most
is készülõ terjedési térkép volt, ami a
„Merre járnak a pécsi diplomások?" kér-
désre ad választ. Népszerûnek számított
még az e-mail fiókról e-mail fiókra ván-
dorló „elszúrt" diplomaosztós videó is,
mely emlékeztette nézõjét arra, hogy va-
lamikor õ is Magyarország elsõ egyetemé-
nek padjait koptatta. Ezen kívül láthat-
tunk taláros diákokat vándorolni Pécs ut-
cáin, és megjelent néhány fotó a Louvre
vagy épp az Eiffel torony elõtt álló embe-
rekrõl, kezükben a „Pécsi Diploma - A kö-
zös nevezõ" feliratú táblával.

És mint a kép is mutatta, a közös neve-
zõ „csupán" a pécsi diploma, ami viszont
elegendõnek bizonyult ahhoz, hogy a
kampány a PTE Alumni Iroda (www.alum-
ni.pte.hu) szervezésében sikeres legyen.

Itt, ott, amott
Balogi Csaba az MVM
Magyar Villamos Mûvek
Zrt. termelési részlegén
gazdasági tanácsadó-
ként dolgozik és szintén
hallgatója volt a Pécsi
Tudományegyetemnek.
Szívesen vette a híreket
a „közös nevezõ” prog-
ramsorozatról és jó kap-
csolatteremtõ és -õrzõ
ötletnek tartja.

– Jelenleg a cégnél mi-
vel foglalkozol? - kér-
deztük Csabát.

– Alapvetõen az új
atomerõmûvi blokkok
létesítésének gazdasági
aspektusaival, valamint
a mûködõ atomerõmû
kapcsán is számos feladattal találkozom.
A két munkaterületem jól illeszkedik egy-
máshoz.  

– Mikor jártál a Pécsi Tudományegye-
temre? Nappalis vagy levelezõs voltál?

– A Budapesti Közgazdaságtudományi
és Államigazgatási Egyetem befejezése
után rögtön kezdtem a pécsi jogi karon. A
kétezres évek közepén, három évig
voltam a kar hallgatója, ennyi ideig tart a
jogi szakokleveles távképzés. 

– Hogy érezted ott magad, milyen a
campusi hangulat? 

– A „közgázon” nappali tagozatos vol-
tam, így sokkal inkább belevethettem ma-
gam a közösségi programokba. Pécsett is
prímán éreztem magam, legszívesebben
mégis a tanáraimra emlékszem.   
– Tartod-e a kapcsolatot a régi csoport-

és évfolyamtársaiddal, illetve az egye-
temmel? Kapsz-e tõlük információkat,
felhívásokat programokra? 

– Amikor összefutok valakivel a „pécsi-
ek” közül, órákig beszélgetünk, így nem
szenved az ember információhiányban.
Sajnos idõm nem engedi, hogy gyakori lá-
togatója legyek a campus programjainak.  

– Van-e különleges élményed, emléked,
melyet szívesen elmesélnél? 

– Sükösd Ferenc tanár úr elõadásai fe-
lejthetetlenek, ezekrõl az órákról általá-
ban nem lógott senki. Szócséplés lenne
errõl mesélni, ezeket látni, hallani kell.
Próbálja ki mindenki!

– Láttad-e az „elszúrt” diplomaosztós
videót? 

– Nem, küldd át kérlek!
(B-E)

A villamosenergia-iparban jó néhányan dolgoznak, akik a pécsi egyetemen végeztek. Így Árkovics
István, Balogi Csaba, Bocsor István, Lóczy Erzsébet, Lõrincz László, Koczka Jánosné
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Fotók: Kurunczi Éva, Herrmann István

Fotó: Rácz Rita
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FELHÍVFELHÍVÁSÁS
43. Villamosenergia-ipari Sakk Találkozó

A MAVIR ZRt., mint a rendezõ társaság megbízásából ebben az évben a
MAVIR Sport Egyesület rendezi meg a 43. Villamosenergia-ipari Sakk
Találkozót. 

A találkozó helyszíne Budapest, idõpontja 2012. május 11-13.
A találkozó versenykiírása,

az összesített nevezési lap és a
tervezett program letölthetõ a
www.vitsport.hu honlapról
(vitsport/tárgyévi találko-
zók/43. Sakk).

Kérjük a Társaságok sport-
koordinátorait, részvételi szán-
dékukat a jelentkezési lapokon
jelzett e-mail címre vagy fax-ra
legkésõbb 2012. április 22-ig
jelezni szíveskedjenek. 

Üdvözlettel,
a Szervezõ Bizottság

–HÍREK

Baján, a Pósta Sándor Fõiskola Sportcsar-
nokában rendezte meg a III. Villamosene-
ria-ipari Egykosaras Találkozót az EDF
DÉMÁSZ 2012. február 25-én, ahol a fris-
sen kiírt Vitsport kupákért folytak a küz-
delmek. Talán a földrajzi távolság, talán az
új, korai idõpont, talán a takarékosság
okozta, hogy csak néhány társaságcso-
port képviseltette magát a viadalon. Akik
elmaradtak, sajnálhatják.

A szabályok szerint ötfõs (3 férfi és 2
nõ) vegyes összetételû csapatok küzde-
nek egymással egy kosárpalánk alatt. Ko-
rábban azzal magyarázták az alacsony
részvételi arányt, hogy egyes cégcsopor-
tok tevékenységi körük miatt zömmel fér-
fiakat foglalkoztatnak, és nem tudják kiál-
lítani soraikból vegyes csapatot. Most elõ-
ször volt rá lehetõség, hogy nevezhettek
csak férfiakból álló csapatokat is. 

Hat társaságcsoport hét vegyes és négy
férfi csapata két pályán körmérkõzésen
döntötte el a helyezések és a kupák sorsát.

Eredmények a vegyes csapatoknál:
1. EDF DÉMÁSZ 6, 
2. Budapesti Hõerõmû "A" 5, 
3. Mátrai Erõmû I. 4, 
4. Mátrai Erõmû II. 2, 
5. Budapesti Hõerõmû "B" 2, 
6. Mátrai Hõerõmû III. 1 és 
7. MVM Informatika 1 gyõzelemmel.

Pontérték egyenlõség esetén az egymás
elleni eredmény döntött a helyezésekrõl.
Eredmények a férfi csapatoknál:

1. MVM ERBE 3, 
2. PA Zrt. I. 2, 
3. EDF DÉMÁSZ 1, 
4. PA Zrt 0 gyõzelemmel.
Az ebédszünetben csapatonként 1-1

résztvevõvel 3 pontos dobóversenyt is
rendeztek, melyet Vörös Ferenc, az MVM
ERBE játékosa nyert.

Az ünnepélyes, díszvacsorával egybe-
kötött díjkiosztó után összeült a sportági
értekezlet, és megalakult a sportbizottság:

Részeg Gusztáv Budapesti Hõerõmû, 

Balla Péter EDF DÉMÁSZ, 
Trestyánszki Andor Mátrai Erõmû és 
Krausz Attila Paksi Atomerõmû.
Átbeszélték a sportági szabályzatot. Ki-

bõvítik a formációkat és nõi csapatok indu-
lását is lehetõvé teszik, viszont az egyes
mérkõzéssorozatokat csak minimum négy
csapat nevezése esetén rendezik meg.

A rendezvény elérte célját, mert sport-
szerû küzdelmeket hozó, nagyon jó hangu-
latú versengés folyt, mely végig baráti lég-
körben zajlott. Jövõre, ha más nem jelent-
kezik, akkor az EDF DÉMÁSZ Szegeden
rendezi meg a találkozót. 

gyulai

Aki csak egyszer is részt vett
az általa vezetett túrán, azt
megérintette egy páratlan ér-
zés és örökre rabja lesz a ter-
mészet szeretetének, - hogy az-
tán õ is tovább adhassa gyere-
keinek, barátainak az egészsé-
ges életmód receptjét.

Bacsó Nándor eddigi élete során ezernél
is több túrát vezetett, lábai milliókat él-
tek át. A sportot, a természetet szeretõ
villamosipariak tanítómesterüknek is
tartják, de nagyrabecsülésben részesül
az iparágon kívüliek részérõl is. Fárad-
hatatlan az élet számos területén. Teljes
szellemi frissesség és jó fizikai kondíció
jellemzõ rá. Életmódja, az életrõl, a vi-
lágmindenségrõl alkotott felfogása köve-
tendõ mindannyiunk számára. 

„Bármikor, bármit csinálok, azt mint
közszolgálatot élem át. Az életfelfogásom
akkor érvényesül, ha másoknak teszek
jót. Mások öröme a legszebb. A túrában
is így van. Elviszem a „népemet" szép tá-
jakra és boldogan látom, amikor rácso-
dálkoznak a gyönyörû környezetünkre.
A természet ott van, önmagában, a fák
zöldek, az állatok virgoncak, az ember
számára kell ez a gyönyörûség! És az él-
ményt megköszönik" - mondja.

- Hogyan, mikor kezdõdött a termé-
szet szeretete?

- Szüleim vittek kirándulni, már
egész pici koromtól kezdve. Ferenc-
hegy, Gugger-hegy, János-hegy. Bele-
nõttem ebbe, késõbb sokat jártam egye-
dül is a budai hegyekbe. Akkor másként
nézett ki, mint ma. Izgalmas volt, gyûj-
töttem bogarakat, lepkéket, virágokat,
sõt jártam éjszaka is túrázni.  

A szervezett túrázás, mint a többi
versenysport, távol állt tõlem, nem sze-
rettem a „banzájokat". De Varsányi
Bandi, aki MVM-es természetjáró és táj-
futó versenyzõ is volt, rávett, menjek el
tájfutónak. Beleszerettem a tájékozódá-
si sportba, aztán a futást abbahagytam
a szemüvegem miatt. Átnyergeltem a
csapatos tájékozódási versenyre, 1977
óta csinálom, 1981-tõl átvettem Banditól
a természetbarát szakosztály vezetését.
Magamat neveztem ki, mert akkor a ku-
tya sem törõdött a szakosztállyal a
trösztben, Bandi pedig sajnos örökre el-
ment. Mikor átvettem a stafétabotot, ki-
gondoltam, hogy nem csak tájfutásra,
hanem természetbarát túrázásra is
szükség van. Elõször féléves túraprogra-
mokat készítettem. Kezdetben nagyon
kevesen jöttek. Cikiztek is eleinte: „Mit
erõlködsz?" Erre válaszoltam: „Ha jó tú-
rákat csinálunk, annak híre megy
majd." És valóban így is lett, mondha-
tom, hiszen azóta  - jé, 30 éve! - több,
mint 200 törzstúrázónk van. Kezdemé-
nyezõje és rendezõje vagyok a Varsányi
Kupák emlékversenynek, idén a 31. al-
kalommal veszik fel tagjaink a túraba-
kancsot, és rendezzük meg azt az im-
máron országos természetjáró tájékozó-
dási csapatversenyt. 

(Nándi a beszélgetés közben a naptá-
rat mutatja: „Korodi Mihály készíti, gyö-
nyörû fotókkal ábrázoljuk tevékenysé-
günket és magunkat. Ezen például lát-
szik, mennyien vagyunk, ez itt egy téli
túra volt…")

- Hogyan született az iparági termé-
szetjárás? 

- 1951-ben abból az alkalomból in-
dult, hogy az Egri Áramszolgáltató el-
nyerte az Élüzem címet. Ez nagy dolog
volt, ennek emlékére vándordíjat alapí-
tottak. Rendeztek egy emlékversenyt, és
megalkották a villanyoszlopra mászó
ember alakját. Ez lett a vándordíj, alap-
szabállyal meg mindennel. Az évente
tervezendõ programban mindig az a
vállalat vállalta a szervezést, amely az
elõzõ évben elsõ helyezett lett. A nemes
cél az volt, hogy megismertessük a szép
hazai tájakat. Mára már más gyakorlat
alakult ki, két-három évre elõre terve-

zett program szerint zajlanak a találko-
zók. Tehát azóta minden évben meg-
rendezésre kerül a Villamosenergia-ipa-
ri Országos Természetbarát Találkozó.
Ez a lelkes természetjárók érdeme, az-
zal, hogy részt vesznek és követelik.
Mindig van, aki gondoskodik róla, idén
a 62. lesz, az MVM szervezésében,
Szentendrén.

- Mióta veszel részt a VOTT-on?
- A 25. találkozó óta. Eleinte nem is

tudtam, hogy van ilyen, nem volt kellõ-
en hirdetve. A 30. VOTT természetjáró
részét már én szerveztem. Ennek Czi-
bulya János volt a motorja.

- Tetszik az embereknek, hogy sokat
tudsz a természetrõl, a flóráról és fau-
náról, no és az épített környezetrõl.
Mint egy mesemondót hallgatnak té-
ged túrázás közben és az esti összejö-
veteleken.

Természetjáró vagy és szervezõ. Mi a
filozófiád?

- A mások szolgálata. Már fiatal ko-
romban elkötelezett szakmai ember vol-
tam. Beleszerettem a kémiába és a fizi-
kába, fizikus akartam lenni. Aztán
apám ajánlotta a villamosmérnöki kart.
Egész mérnöki pályám a villamosener-
gia-ipari mérésekrõl szólt. Szeretett
iparágam és a természet kapcsolatának
fontos példáiként említem a túrák so-
rán, hogy a mindig látott távvezetékosz-
lopok „óriások, akik a vállukon hordják
az energiát az embereknek" meg, hogy
szép hazánk számára szükséges nagy
mennyiségben csak a környezetet nem
szennyezõ atomerõmûben állíthatunk
elõ elegendõ mennyiségben és bizton-
ságosan villamos energiát.

- Társszerzõje voltál sporttal kapcsola-
tos könyvnek és kiadványnak  is.

- A szerkesztõbizottságot vezettem a
VOTT 55 éve Emlékkönyv kiadásánál,
amelynek kezdeményezõje barátom,
Czibulya János bácsi volt. 

- Külföldre is jártok?
- Filozófiám, hogy a Kárpát-medence

természeti kincseiben gyönyörködjünk,
hiszen ez óriási és olyan gyönyörû dol-
gok vannak benne! Öt élet sem lenne
elegendõ minden csoda megtekintésére.
Erdély és Kárpátalja különbözõ tájai, a
Déli-Kárpátok, az Erdélyi Középhegy-
ség, a Máramarosi-havasok, na meg a
Felvidék. Egy kivételt teszünk idén is: a
moldvai csángó-magyarokhoz látoga-
tunk el, a Szeret-völgyébe. Megjegy-
zem, nem csak az a természetjáró, aki
naponta 15 km-t gyalogol, hanem az is,
aki autóval felmegy a Normafához, né-
hány lépésre a tisztáson kiteríti a pokró-
cot és  élvezi a friss levegõt.

- Mi a közös a túrázókban?
- Nagyon érdeklõdõek. Tudják, a túra

egy eszköz, hogy bejussunk az erdõbe, a
természetbe. Én mindig magamat adtam,
nem gondolkodtam különféle szabályo-
kon. A természetben szabadok vagyunk,
a legkevesebb kötöttséggel. 15-20 km egy
napra, 300-500 méter szintkülönbséggel.
Sokan kérdezik, „nem fáradsz el?". De-
hogynem. Viszont olyan dolgokat láttatok
meg azokkal, akik velem tartanak, amiket
a turistautakon nem lehet látni. Például
nemrégiben Nagykovácsi mögött men-
tünk egy letörésen, és hirtelen erõs dobo-
gást hallottunk közeledni. Tíz méterrel lej-
jebb egy vaddisznó-csorda haladt el, hu-
szonöten lehettek. Döbbenetes látvány
volt, mellettük láttunk két hófehér jószá-
got is. Mi lehet az? Majd közelebb értek,
és akkor észrevettük, két nagy testû kutya
tartott velük, akik valószínû csatlakoztak
a mindenevõ disznókhoz. Ezer és ezer él-
mény! Kristálytiszta tengerszem a sziklák
között, kemping víz nélkül, kétezren felü-
li mélykék égbõl a szikrázó napsugár…
Nekünk soha nincs lehetetlen. Hiszen te is
tudod ezeket, velünk együtt tapasztaltad a
sátras táborozást! 

- Bizony részese voltam a hulla-fáradt-
ság közeli „reménytelenségének", és a
bátorításodnak is. 

- Igen, hogy is mondhatnám másnak,
adja fel, ha én sem adom fel. Megtanul-
tam az elõdeimtõl, hogy nem szabad
feladni, sõt egy kicsit erõltetni kell bizo-
nyos dolgokat. Magam úgy állítom ösz-
sze a programot, hogy legyen egy kis
erõfeszítés benne. Mondom is, „gyere
el, látni fogod, bírod majd". Sok embert
egyfajta szubjektív önbecsüléshiány
tart vissza attól, hogy túrázzanak. Az-
tán rájönnek, mégis képesek rá és ké-
sõbb maguk várják el a már megszokott
„színvonalat". 

- Ritkán maradtál el egy túráról.. Mi a
kitartásod háttere?

- Minden dolgot, tanulást, kiskertet
úgy kell intézni, hogy a túra ne szen-
vedjen hátrányt. A családot pedig vinni
kell. Ez életérzés és ezt szeretném átad-
ni minél többeknek. Már nem szeretek
egyedül menni, mára az a nagyobb
öröm, ha meg tudom osztani másokkal
az élményemet. Budapest környékén is
vannak olyan helyek, hogy nem is gon-
dolják sokan, milyen varázslatosak! Pél-
dául a József-hegynél a kilátó 360 fokos
körpanorámát nyújt. Minden idõben el
kell menni, mert mindig más a kép. A
napszak is fontos. Éjszaka is szervezek
túrákat, ilyen a Sziporka-túra, a szil-
veszteri természetjárás. „Átsétálunk az
újévbe", az Erzsébet-kilátónál pezsgõ,
forró tea, finom sütemények vidítanak
és elénekeljük a Himnuszt a szikrázó
hóban, a vonuló felhõk között, csodálva
a város tûzijátéktól csillogó panorámá-
ját.

- Mitõl vagy ilyen jó kondiban?
- Természetesen élek, nem eszem so-

kat, kevés húst, csak ahogy jólesik. Vi-
szont fontos a változatosság. A stresszt
tudatosan kerülöm, inkább csitítom az
embereket. Amin nem tudok változtat-
ni, azon nem izgulok. Persze gondolko-
zom én is azon, hogy hogyan tehetem
jobbá a jobbat, elkerülve a negatív dol-
gokat. 

Ha újra kezdhetném, ugyanúgy csi-
nálnék mindent, mint eddig. Talán ko-
rábban kezdeném a túrázást. Kell a gye-
rekeket is vinni, minél elõbb!

❖❖❖

52 éve lesz, hogy napi nyolc órát dolgo-
zik. Szakmai munkáját számos kitünte-
téssel ismerték el, többek között meg-
kapta a Munka Érdemrendet, az MVM
Díjat, a Ronkay-emlékérmet.

Fábián Zsóka

IIppaarráággii  eeggyykkoossaarraass

A „Sportért és az iparági kollégákért -díj” kitüntetettje: Bacsó Nándor

EEEEgggg yyyy     cccc ssss ooooddddaaaa bbbbooooggggáááá rrrr     aaaa     tttt eeee rrrrmmmméééé ssss zzzz eeee tttt bbbb eeee nnnn

Óriási meglepetés volt számomra az, hogy a VITSPORT Alapítvány „A Sportért és
az Iparági Kollégákért" díjban részesültem. Várhelyi Géza elnök úr ügyesen titkol-
ta, így az 59.VOTT-on szaporán dobogó szívvel és remegõ lábbal mentem átven-
ni. Mi tagadás, nagyon jól esett. Óriási megtiszteltetésnek tartom, hogy elsõként
részesültem benne. Hát még milyen szép is a díjat megtestesítõ szobrocska!

Természetesen e díjjal az egész természetbarát közösség elismerést nyert, hi-
szen mint az iparági egységes sportmozgalom mintája a VOTT, csakis a résztve-
võk lelkesedése és kitartása által lett immár 62 éves!

Egyetlen szomorúság vegyült az örömömbe: ahogyan az összes VOTT-os ré-
szese a kitüntetésnek, leginkább az azóta elhunyt Czibulya János bácsit illetné az
elismerés, hiszen õ volt az elsõ zászlóvivõ és az én mesterem.

A szépséges szobor szobám fõ díszeként naponta emlékeztet a kötelezettség-
re, amit az iparági sportmozgalomért vállaltam és igyekszem híven teljesíteni.

Bacsó Nándor: Soha ne add fel! Ez a jelmondatom
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A Villamosenergia-ipari Nyugdíjas 
Alapítvány nevében köszönetünket

fejezzük ki a személyi jövedelemadó
1%-ának felajánlásáért

Villamosenergia-ipari Nyugdíjas Alapítvány
2800. Tatabánya Gál István lakótelep 803.3/8.

Adószámunk: 19148793-1-11

Tisztelt Kollégák, Adományozók!
A Villamosenergia-ipari Nyugdíjas Alapítvány nevében

köszönetünket fejezzük ki a személyi jövedelemadó 1%-
ának felajánlásáért.

Ez az összeg 2011. évben 482.713,- Ft volt.

Köszönetet mondunk minden támogatónknak.
Ezekbõl az adományokból tudtuk biztosítani  nyugdíja-

saink szociális segélyezését, kegyeleti segélyezését.

Az alapítvány személyi jellegû (bér) juttatást senkinek
nem adott.

Fõ célunk a jövõben is a volt kollégák, a nyugdíjasaink és
hozzátartozóik szociális helyzetének javítása.

Ezért tisztelettel kérjük, hogy a jövõben is támogassák a
volt kollégákat az alapítványon keresztül adományokkal,

a SZJA 1 %-ának felajánlásával.

A rendelkezésnél a fenti adószámot használják.

Ismételten köszönjük támogatásukat az alapítvány kura-
tóriumának nevében.

Molnár Miklós                      Fermann József
elnök                                      titkár

KIT ÉRDEKEL?
A Titanic100 kiállításban eddig még sehol, soha ki nem állí-
tott eredeti tárgyak, dokumentumok (közel 130 darab) idé-
zik fel a világ leghíresebb hajójának építését, elsõ és egyben
utolsó transzatlanti útját, a katasztrófát, és a mentést. 
A kiállítás 2012. július közepéig látható a Közlekedési Múze-
umban.  (Budapest, XIV. kerület, Városligeti krt. 11.) 
A legendás hajóóriást és az 1912. április 15-i katasztrófát
idézi fel olyan eredeti tárgyakkal, amelyek eddig még soha
nem kerültek - se itthon, se külföldön - a nagyközönség elé. 
A kiállítótérben a Titanic sétafedélzetének egy részlete ele-
venedik meg a Stern Stúdió és a Mid Atlantic Films jóvoltá-
ból, akik a Magyarországon forgatott „Titanic" címû televí-
ziós sorozat díszleteit és kellékeit kölcsönözték a kiállítás-
hoz. A „fedélzeten" kapott helyet a Titanic-on is használt
mentõcsónak (replika), amelyekkel a túlélõket mentették. 
A „fedélzetet" végigjárva találkozhatnak a látogatók azokkal
a tárgyakkal, amelyek a Titanicra, a testvérhajóira
(Olympic, Britannic), valamint a mentésben résztvevõ ha-
jókra, elsõsorban természetesen a túlélõket a fedélzetére ve-
võ Carpathia gõzösre emlékeznek. 
A kiállításban a Titanicról származó tárgyak mellett olya-
nok is láthatók, amelyek a Titanic részére készültek, de a
hajóba nem építették be. A ma 4 és fél kilométerrel az Atlan-
ti óceán felszíne alatt lévõ hajóroncs eredeti pompáját azok
a tárgyak szemléltetik, amelyek testvérhajójáról, a Titanic-
kal szinte teljesen megegyezõ Olympic-ról származnak. 
A kiállítás külön érdekessége, hogy a kiállított eredeti doku-
mentumok, használati tárgyak a Titanic több híres, vagy
egyszerû 3. osztályon utazó személy életét is felelevenítik. 
Külön vitrin foglalkozik dr. Lengyel Árpáddal, azzal a ma-
gyar orvossal, aki a Carpathia hajóorvosaként a túlélõk ellá-
tását irányította. 
A kiállítás kitér a Titanic körüli legendákra, felfedi, hogy mi
a valóság azokból az állításokból, történetekbõl, legendák-
ból, amelyek a száz év alatt a katasztrófáról nyilvánosságra
kerültek.
Az 1912-es katasztrófa a zeneszerzõket, írókat, filmrende-
zõket is megihlette, a hajó kultusza a mai napig töretlen. E
kultusz egyes elemeit is a látogatók elé tárja a kiállítás.

Domonkos Csaba
Magyar Mûszaki és Közlekedési Múzeum

Nagyméretû fotó letölthetõ:
http://www.mmkm.hu/Honlap/kep/TITANIC.zip

A magyar, szlovák, román és bol-
gár felek részvételével immáron
második éve zajlik a LIFE+ euró-
pai uniós projekt, amelynek - ma-
dárvédelmi tevékenysége kap-
csán - a MAVIR is partnere. A
program keretében az elmúlt év-
ben egy Csákvár környéki nagy-
feszültségû oszlopon lévõ mû-
fészket szereltünk fel kamerával,
a fészekben zajló eseményeket
pedig több ezren kísérték figye-
lemmel a www.mavir.hu we-
boldalon. 

A tavalyi oszlopsor átépítése
miatt idén át kellett telepíteni a
kamerát és a kiegészítõ berende-
zéseket,  a költöztetéskor pedig
egy olyan nagyfeszültségû osz-
lopra esett a választás, ahol az el-
múlt években már sikeresen köl-
töttek  kerecsensólymok. A 400
kV-os oszlopra a vezetékfelü-
gyelõség dolgozói feszültség alat-
ti munkavégzéssel (FAM) helyez-
ték fel a kamerát és annak tarto-
zékait. Mivel az éjjel is „látó" ka-
mera energiaellátását napelem-
töltésû akkumulátor biztosítja,
így a világon egyedülálló módon
24 órán keresztül nyílik lehetõség
a madarak megfigyelésére. 

A fészekfoglalásra nem kellett
sokáig várni: március elején már
meg is jelent a  várva várt kere-
csensólyom pár, a szakemberek
pedig rövid idõn belül elindítot-
ták a MAVIR honlapján a „Raga-
dozómadár-fészek megfigyelés
2012" címû aloldalt, ahol azóta
folyamatosan látható a kamera
képe. A HD minõségû kép a fel-
használó döntése szerint változ-
tatható: a nézõk választhatnak a
közeli és a távoli nézõpont kö-
zött. 

A MAVIR hivatalos Facebook-
profilján (MAVIR - Az energia irá-
nyítója), illetve a kifejezetten a ra-
gadozómadár-megfigyelési prog-
ram rajongói számára létrehozott
profilon folyamatosan zajlik a

megfigyelési program érdekes pil-
lanatairól szóló bejegyzések meg-
osztása. A weboldal látogatottsági
statisztikái szerint a kerecsenek
életét - napszaktól függetlenül -
minden percben átlagosan leg-
alább 300-an figyelik, és közülük
nagyon keresnek fel bennünket
észrevételeikkel, kérdéseikkel is.
Mivel - idén elõször - a program a
MAVIR angol nyelvû honlapján is
elérhetõ, folyamatosan növekszik
a külföldi „sólyomszemek" szá-
ma is.

A fészekfoglalás óta öt tojással
gyarapodott a fészek, a madárpár
pedig megkezdte a kotlást. A kö-
vetkezõ hetekben, ha a természe-
ti erõk nem szólnak közbe, tanúi
lehetünk a kerecsensólyom fió-
kák kikelésének (ez április 20.
körül várható) és növekedésének.
Reményeink szerint májusban
kerülhet sor a fiókák gyûrûzésére
és névadójára, illetve két fióka vo-
natkozásában mûholdas nyom-
követõ felhelyezésre is. A jeladó
segítségével figyelemmel követ-
hetjük majd a madarak vándorlá-
sát - ennek interaktív térképen
történõ bemutatása feltett szán-
dékaink között szerepel.

A madárcsalád életének legér-
dekesebb pillanatait - ornitológia
magyarázattal és angol nyelvû
felirattal is ellátott - összefoglaló
kisfilmekben mutatjuk be havon-
ta egyszer, a filmek a MAVIR we-
boldalán, illetve a Facebook-on
egyaránt elérhetõk lesznek. (E
cikk megjelenésének idõpontjára
várhatóan már két összefoglaló
film lesz látható.)

Figyelem! Játékra invitáljuk az
önkéntes madármegfigyelõket! A
madar@mavir.hu e-mail címre
várjuk az érdekes pillanatokat
megörökítõ képernyõfotókat
(print screen), vagy a képsor le-
hetõ legpontosabb idejének meg-
határozását. A legizgalmasabb,
legszokatlanabb megfigyelések

beküldõit jutalmazzuk, az általuk
beküldött jeleneteket pedig beil-
lesztjük az összefoglaló filmbe, il-
letve publikáljuk a Facebook-on
is.

Ez a mûfészek-megfigyelési
program nem csupán a LIFE+
projekt nemzetközi stábja, de a
MAVIR számára is nagy jelentõ-
séggel bír. Nem csupán  bizonyí-
téka ez a természet védelme irán-
ti elkötelezettségünknek - amely
segített abban, hogy az egykor ki-
halófélben lévõ kerecsensólymok
újra gyarapodhassanak -, de a
madarak biztonságos, kontrollált

elhelyezésével a magyar villa-
mosenergia-rendszer ellátásbiz-
tonságának fenntartását is szol-
gáljuk. Nem utolsó sorban pedig
az eddig példa nélküli, a szakem-
berek szerint világviszonylatban
is egyedülálló megfigyelési prog-
ram felbecsülhetetlen értékû or-
nitológia információkkal szolgál a
madártani és természetvédelmi
szakemberek számára.

MAVIR ZRt.
Bíró György 

környezetvédelmi fõmunkatárs,
Váradi Veronika 

kommunikációs munkatárs

Családi Foci – Pályázat
harmadszorra!

Újra 30 millió forint keretösszegig 
pályázhatnak az önkormányzatok 

és futballklubok az E.ON Családi Foci 
országos programja keretében

Tokod, Szarvas, Szombathely, Tárkány, Ófehértó,
Makó - és még sorolhatnák azokat az településeket,
amelyek a harmadik éve mûködõ E.ON Családi Foci
Programban részt vesznek, és sok családnak, gyerek-
nek adnak lehetõséget a közös focizásra, sportolásra,
egészséges életmódra országszerte.  A program most
újabb pályázatot indít, a pályázati lehetõséget to-
vábbra is futballklubok és egyesületek vehetik igény-
be 30 millió forint keretösszegig.   

Az eddig kétszer kiírt Családi Foci pályázat megvalósult
programjai, a résztvevõk lelkesedése és a program nép-
szerûsége bizonyítja, hogy sokan gondolják úgy: az
E.ON eredeti elgondolása, hogy a foci családokat össze-
tartó erõ is lehet - valósággá vált. 

„Az elsõ pályázat kiírásakor mi magunk is kíváncsiak
voltunk, vajon a családi foci ötletére fogadókész-e a társa-
dalom, megváltozik-e az a paradigma, hogy a foci „férfido-
log". Vártuk, hogy milyen megvalósítási ötletekkel állnak
majd elõ a szakmabeliek és az „amatõrök". Most már lát-
juk, hogy ez egy „ziccer" volt: a pályázók és a nyertesek
nagyon lelkesek és országos az érdeklõdés a program
iránt, ezért idén is folytatjuk a programunkat" - mondja
Konrad Kreuzer, az E.ON igazgatóságának elnöke.

A Családi Foci Programban az E.ON eddig összesen 90
millió forinttal támogatta országszerte a pályázókat. A
Program 2009-ben indult, akkor 30 millió forint értékû
sportszercsomagot kapott több mint 720 magyar iskola. 

Az idei új pályázat beküldési határideje május eleje, és
az olimpia és a sportláz évében a nyertesek nyár elejétõl
már indíthatják a lassan hagyománnyá növõ család foci
programokat országszerte.
Kapcsolat:
Szanyi Laura
Vállalati Kommunikáció
T: +36 1 472 2395
laura.szanyi@eon-hungaria.com

Sólyomszemek kerestetnek: egyedülálló 24 órás
mûfészek-megfigyelés a MAVIR weboldalán

A tavalyi kis vércse és az idei nagy kerecsen találkozása

Pünkösd Keszthelyen!
2012. május 25-29-ig választható
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A rendszerváltás folyamatában nyilván-
valóvá vált, hogy a változás gazdasági
következményei hátrányosan érintik a
nyugdíjasokat. Arra késztették õket,
hogy alakítsák meg civil szervezõdései-
ket. Így jött létre 1990. november 14-én
a Nyugdíjasok Érdekegyeztetõ Kamará-
ja, késõbbiekben a Nyugdíjasok Orszá-
gos Képviselete (NYOK). Késõbb, 1992.
március 24-én megalakult a VDSZSZ
Nyugdíjas Tagozata, Boros László el-
nökletével. Fõ célkitûzésük volt a villa-
mosenergia-iparból nyugdíjba vonul-
tak élet- és munkakörülményeinek,
anyagi és egészségügyi helyzetüknek
figyelemmel kísérése. Még ebben az
évben csatlakoztak a NYOK-hoz és
részt vettek az Autonóm Szakszerveze-
ti Szövetség Nyugdíjas Tagozatának
munkájában is. Ebben az idõszakban a
nyugdíjasok számos esetben megosz-
tották erejüket és részt vállaltak a véle-
ménynyilvánító akciókban is, így példá-
ul a liberalizáció elleni harcban és az
áramdíj kedvezményért folyó harcban.

2004. november 22-én Boros László
egészségi állapotára tekintettel lemon-
dott, helyette Polgár Tibor vette át az el-
nöki megbízatást. Bevezetésre került és
a nyugdíjasok is használhatták az EDC
kártyát, amellyel 5-10% kedvezmény-
nyel vásárolhattak áruházakban, élel-
miszerboltokban, benzinkutaknál.
Önálló honlappal is rendelkeznek
(http://www.vd.hu/nyugdijastagozat),
ahol a szakszervezet aktuális dolgairól,
és a NYOK állásfoglalásairól is olvashat-
nak.

A nyugdíjas tagozatunk évente két
alkalommal ülésezik, ezeken az iparág-
gal kapcsolatos aktuális kérdésekrõl
kapnak a tagok tájékoztatást. Évente
egy alkalommal meghívjuk tisztségvi-
selõinket, ahol egy szerény vendéglátás
keretében elbeszélgetünk velük gond-
jaikról, problémájukról. Rendszeres a
kapcsolatunk a Nyugdíjas Klubbal és a
volt VITÉV vállalat nyugdíjasaival.
Mindhárom testület rendszeresen meg-
kapja a forró drót újság aktuális száma-
it. 

2007-ben a VDSZSZ a kedvezmé-
nyes tarifa esetleges megszüntetése mi-
att sztrájkot kezdeményezett, amely-
hez a nyugdíjasok is csatlakoztak. A
„Dinamót Kókának” akció keretében
demonstrációt szerveztek a Gazdasági
Minisztérium elé, amelyben részt vet-

tek a nyugdíjas tagozat és a Paksi
Atomerõmû, valamint a gyõri E.ON
nyugdíjas dolgozói is. A sztrájk és a de-
monstráció sikerrel zárult, mert július
21-én megkötötték a megállapodást,
amely értelmében továbbra is - igaz
csökkentett mértékkel kedvezménye-
sen kapjuk az áramot.

2007. szeptemberben az EVDSZ az
Autonóm Szakszervezetek Szövetségé-
bõl átment a LIGA Szakszervezetekbe.
A nyugdíjas tagozat aktív részvételével
megalakítottuk a LIGA Nyugdíjas Tago-
zatát, ahová elnökünket az Intézõ Bi-
zottságba is beválasztották, aki majd
késõbb elnökhelyettesi funkciót ka-
pott. Csatlakoztunk a LIGA Szakszerve-
zetek TB mentõ népszavazás aláírás-
gyûjtési akciójához, amely az üzleti ala-
pon mûködõ többbiztosítós egészség-
biztosítás ellen irányult. Ebben a sike-
res munkában a nyugdíjasok is aktívan
részt vettek.

2008-ban megváltozott a nevünk,
VDSZSZ Nyugdíjas Tagozatából EVD-
SZ Nyugdíjas Tagozata lettünk. 2010-
ben a NYOK 20 éves évfordulóján az
EVDSZ Nyugdíjas Tagozata Nyugdíja-
sok Szolgálatáért Díszoklevelet, míg
Boros László oklevelet és emlékplaket-
tet, Polgár Tibor Miniszteri Elismerõ
Oklevelet kapott. 

Ebben az évben új kormány alakult,
sokat reméltünk tõlük,  sajnos hiába.
Megszüntették az Országos Érdek-
egyeztetõ Tanácsot és állami kézbe vet-
ték a magánnyugdíj-pénztárakat. Az
Idõsügyi Tanács összetétele megválto-
zott és módosították a Munka Törvény-
könyvét, valamint  a korkedvezményes
és korengedményes, rokkant és szolgá-
lati nyugdíjakat. Az EVDSZ és a LIGA
Szakszervezetek által kezdeményezett
akcióban a nyugdíjasok is részt vállal-
tak, igaz,  kevés sikerrel.

Mi továbbra is azt kérjük az EVDSZ
vezetõségétõl, hogy kezeljék kiemelten
a nyugdíjasok élet- és munkakörülmé-
nyeit, anyagi helyzetük javítását, a ked-
vezményes tarifa alakulását és a nyug-
díjas rendezvények megtartását. Kö-
szönet illeti támogatóinkat, tagszerve-
zeteinket és mindazokat, akik az elmúlt
években segítették a nyugdíjas tagozat
munkáját.

Polgár Tibor 
Nyugdíjas tagozat elnöke

Tudósító:
Koósz Emõke

2012. március 2-án tartotta éves köz-
gyûlését a PADOSZ Nyugdíjas Tago-
zata az Atomerõmû Nyugdíjas Klub
Gesztenyés úti épületében.

A rendezvényen szép számmal, 109-en
vettek részt nyugdíjas tagjaink, akiket
Majoros János tagozatvezetõ köszön-

tött. Ügyrendi kérdések tisztázása után
hagyományosan az elmúlt évben el-
hunytakra emlékeztünk egyperces né-
ma felállással.

Elsõ napirendi pontként Lõrincz
László elnök beszélt a 2011-es év törté-
néseirõl, a Munka Törvénykönyve vál-
toztatásából fakadó problémákról, me-
lyek új megoldások kialakítását teszik
szükségessé szervezetünk mûködésé-
ben. Tájékoztatta megjelenteket a nagy-
sikerû Nyugdíjas napról, valamint a Hu-
mán Alapítványtól és a szakszerveze-
tünktõl igényelhetõ anyagi támogatá-
sok mértékérõl.

Bocsor István elnökhelyettes kiegé-
szítése után Majoros János tartotta meg
évértékelõ beszédét. Méltatta az össze-
kötõk munkáját, a 2011-es választások-
ban nyújtott segítségüket, egyben fel-
hívta a figyelmet, hogy szívesen fogad-

juk a demonstrációra
való jelentkezéseket a
nyugdíjasok részérõl
is! János, aki dr. Ger-
mán Endrével együtt a
„partos" nyugdíjasok
képviselõje, beszámolt
Hamvas István vezér-
igazgató úrnál tett láto-
gatásukról, a felvetett
problémákról. Örven-
detes, és a nyugdíjasok
aktivitását jelzi, hogy
2011-ben két nyugdíjas
tagunk is kiérdemelte a
PADOSZ Kiváló Aktivis-
ta címet.

A beszámolók után
következett a PADOSZ
nyugdíjas nõ tagjainak
köszöntése a  nõnap al-

kalmából. Mindenki örömmel vette át
az idei év ajándékát, a virágot és a bevá-
sárló táskát.

Ezután került sor a legalább 50 éves
szakszervezeti tagsággal rendelkezõk
ünneplésére. 50 év! Még kimondani is
sok! Bíró László, Imre Antal, Laszlócz-
ki Józsefné, Mach János, Nemes
Gyuláné, Tigyi László, Tóbiás Zoltán,
Tóbiás Zoltánné, Sági József kaptak
emlékplakettet, amit nagy taps kísére-
tében vehettek át. Remélem, minél töb-
ben megérjük majd ezt a jeles ese-
ményt, és kívánom, hogy ilyen aktív és
összetartó közösségben ünnepelhes-
sük ezt meg, mint a PADOSZ Nyugdí-
jas Tagozata!

– Kedves János! Elõször is sze-
retném megköszönni magam és
Braun György, valamint Kiss
Ottó nevében a biatorbágyi
meghívásodat! Továbbá engedd
meg, hogy a 80. születésnapod
alkalmából sok szeretettel gra-
tuláljunk! Ezen alkalomból kí-
vánunk terveidhez, munkád-
hoz további sok erõt és nagyon
jó egészséget! 
Az OVIT-nál eltöltött 35 éves
munkádról kérdeznénk…

– Én is köszönöm, hogy elfo-
gadtátok a meghívásomat. Szá-
momra nagy öröm, hogy régi
munkatársaim, barátaim meglá-

togatnak és a régi OVIT-os idõk-
rõl beszélgethetünk. Magamról
elmondanám, hogy 1931. július
28-án születtem Bia községben.
Szüleim földmûveléssel foglal-
koztak. Iskoláimról annyit mon-
danék el, hogy 6 elemit végez-
tem. A háborús évek után két-
éves felsõfokú gazdálkodási-gé-
pészeti szakiskolában tanultam,
és sikeresen befejeztem. Az itt
szerzett szakmai ismeretek is
hozzájárultak ahhoz, hogy egy
életre megszeressem a gépeket.
Ezt követõen gépállomásokon
dolgoztam. 1951-ben besoroz-
tak katonának. A honvédségnél

alkalmam volt arra, hogy elvé-
gezzem a motorkerékpár-, sze-
mély- és tehergépkocsi-vezetõi
tanfolyamokat. Leszerelésem
után Bián szüleimnek segítet-
tem a mezõgazdasági munkák
végzésében.

– Mikor kerültél az OVIT-hoz és
milyen munkakörbe? 

– Szeretném itt megemlíteni,
hogy már a vállalathoz kerülé-
sem elõtt is dolgoztam az OVIT-
nak. Ugyanis 1954-ben Bia és
Torbágy térségében távvezeték
építés volt. Én itt lovaskocsival
szállítottam az építési anyagokat, szerszámokat. Ekkor ismertem

meg a villamostávvezeték-építés
munkafázisait, a hálózatszerelõk
nehéz munkáját. Gondolom,
munkámmal elégedettek voltak,
mert a csoportvezetõjük, Tokodi
József bácsi beajánlott Regõs Ala-
jos igazgató úrnak felvételre. Hát,
így kerültem fel Budapestre
1955. május 16-án, az OVIT TMK
Angyalföld-Béke téri telephelyé-
re, ahol Schuckert Frigyes TMK
üzemvezetõ vett fel segédgépko-
csi-vezetõ munkakörbe. Elõször
gépkocsik javításában, szerelésé-
ben segédkeztem, vezettem a
vállalat különbözõ típusú gépjár-
mûveit, és jó gyakorlatot szerez-
tem. Aztán megkaptam az önál-
ló, stabil munkát. A TMK egyik
„fakarusz"-ának vezetését, amely

egy Csepel 350-es tehergépkocsi
alvázára épült zártszekrényû
gépkocsi volt. A szekrény elsõ ré-
szében rögzített padok voltak a
személyszállításhoz, a hátsó
részben szerszámok, anyagok
voltak elhelyezve. Hát, ezzel
szállítottam a TMK csoportot Bu-
dapestrõl az ország különbözõ
pontjain lévõ villamos alállomá-
sokra. Egész évben jártam a
transzformátorállomásokat. Hét-
fõtõl péntekig végeztük a kar-
bantartási-szerelési munkákat.
Kitûnõ kapcsolatot tartottam ve-
lük, jó volt a családias légkör. A
munkatársi  kapcsolaton túl ba-
rátságok is szövõdtek. Ezekbõl
megemlíteném Mátés Lászlót,
Farkas Ferencet, Lõrincz Gyulát,
Pálfalvi Józsefet, Raszler Ferencet

és Szentes Imrét, de még sorol-
hatnám a neveket. Majd 3 év
múlva jelentõs változás történt
munkakörömben. 1958-ban
TÁTRA 141 típusú vontatókat és
két 48 kerekû, valamint egy 65
tonnás teherbírású trailert vásá-
rolt a vállalat. Megalakult az
OVIT-nál az önálló nehézszállító
részleg. Feladata volt, hogy az
OVIT és az iparág vállalatai ré-
szére a 120 kV-os, 50-60 tonnás
transzformátorokat és egyéb
nagy súlyú, illetve nagy kiterjedé-
sû berendezéseket szállítsa.
Megjegyzem, ezt a munkát eddig
a Belsped végezte. A változás en-
gem is pozitívan érintett. 

Polczer Ferenc
(A következõ számunkban

folytatjuk)

2200  éévveess  aazz  EEVVDDSSZZ  
NNyyuuggddííjjaass  TTaaggoozzaattaa

NNNN yyyy uuuu gggg dddd íííí jjjj aaaa ssss     kkkk öööö zzzz gggg yyyy ûûûû llll éééé ssss     nnnn õõõõ nnnn aaaa pppp iiii     
éééé ssss     jjjj uuuu bbbb iiii llll eeee uuuu mmmm iiii     üüüü nnnn nnnn eeee pppp ssss éééé gggg gggg eeee llll

„Egészségünkre!” Braun György, Radnai János és Polczer Ferenc

Beszélgetés Radnai Jánossal…



CYANFEKETE

14. OLDAL

2012. ÁPRILIS
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A PRAKTIKER országos hálózata szeretettel
várja az EVDSZ tagjait áruházaikban. A
kedvezményes vásárláshoz az érvényes tag-
kártyát kell felmutatni a fizetés elõtt a
pénztárnál.  Javasoljuk, hogy a vásárlás
elõtt érdeklõdjenek a napokról az informá-
ciós pultnál, mert a VDSZSZ-nek, a vasuta-
soknak is vannak kedvezményes napjaik,
de más idõpontokban.

PRAKTIKER partnercéges kedvezményes
hétvégék az EVDSZ tagjai részére 

2012. április 27., 28., 29.
2012. május 25., 26., 27.

PRAKTIKER

Látogasson a Praktiker 
áruházba 2012-ben is!

Energia
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BB
CC

A jövõ reménységei

Megszületett Polgár Tibornak, az EVDSZ
Nyugdíjas Tagozata elnökének második le-
ányunokája. Sturm Zoé 2012. 03. 21-én 12
óra 29 perckor látta meg a napvilágot ott-
honszüléssel Erdõkertesen, 2750g-mal és
48 cm-rel. Zoé, a szülõk, Laura és Zoltán
nagy boldogságára jó egészségben van, éli
a mindennapi babaéletet. 

– Mama! Apu azt üzeni, hogy befejezi a tavaszi nagytakarítást...

– Nincs energiám, már egy korsó sör is elérhetetlen számomra...
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